
وزیر کشور گفت: جلسات ستاد اربعین 
پیگیری می شــود و جــدول زمانی 
برنامه های دستگاه ها و کمیته های 
مختلف نیز ارائه خواهد شــد. احمد 
وحیدی وزیر کشور در جلسه ستاد 
اربعین حسینی بیان کرد: الحمدلله 
سال گذشته مردم عزیزمان از میزان 
خدمــات در حوزه اربعیــن رضایت 
داشتند و البته باید سال به سال مسائل 
این موســم عظیم را بهتر پیگیری و 

برگزار کنیم.
وی افزود: موضوع تصادفات جاده ای، 
پارکینگ ها و اســکان زوار از جمله 
مسائلی است که باید مورد رسیدگی 

ویژه قرار بگیرد و کمبودها و ضعف ها 
مورد دقت قــرار بگیرد تا بزودی حل 
شود. وزیر کشور گفت: امیدوار بودیم 
که راه آهن شلمچه-بصره هرچه زودتر 
به سرانجام برســد تا از این ظرفیت 
استفاده کنیم ولی احتمال اینکه این 
پروژه به اربعین امسال برسد، کم است.
وزیر کشــور بر لزوم هماهنگی برای 
عبور زائران کشــورهای پاکستان و 
افغانستان از کشورمان برای عزیمت 
به عراق و زیارت تأکید کرد و گفت: در 
این زمینه موضوع حمل و نقل اهمیت 
بالایی دارد که باید مورد رســیدگی 

قرار بگیرد. 

معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری 
تهران تأکید کرد: حرکت در مسیر 
برقی سازی ناوگان حمل ونقل عمومی 
با هدف کاهش آلودگی  و استفاده از 
سوخت های فسیلی حرکتی نوین در 

عرصه مدیریت شهری است.
لطف ا.. فروزنده معاون مالی و اقتصاد 
شهری شهرداری تهران با اشاره اینکه 
برقی سازی حمل و نقل عمومی در 
پایتخت یک اقدام ماندگار در تاریخ 
شهر و شــهرداری اســت  گفت: با 
برقی سازی شــبکه حمل و نقل در  
پایتخت، ظرفیتی فراهم می شــود 
که خودروسازان داخلی نیز به سمت 

برقی سازی سوق داده شوند.
فروزنده بــه جایگزینی خودروهای 
سوخت فسیلی در راستای کاهش 
آلودگی هوا اشــاره و اظهــار کرد: 
قرارداد اتوبوس برقی، موتورسیکلت 
برقی، خودروی تاکســی سواری با 
سوخت انرژی نو، همگی در راستای 
برقی سازی شبکه حمل ونقل عمومی 

در پایتخت شکل گرفته است.

معــاون مالــی و اقتصاد شــهری 
شهرداری تهران با اشاره به اینکه از 
سال ۱۴۰۰ به دنبال افزایش اتوبوس 
در شبکه ناوگان حمل و نقل عمومی 
بودیم، اظهار کــرد: در حال حاضر 
بــا ظرفیتی که مجموعــه کارخانه 
های اتوبوس ســازی داخلی دارند و 
در راستای حمایت از تولید داخلی، 
توانســتیم تفاهم نامه حدود ۲۰۰۰ 
اتوبوس گازوئیلــی و ۵۰۰ اتوبوس 

برقی را منعقد کنیم.
بنا براعلام روابــط عمومی معاونت 
مالی و اقتصاد شهری، معاون شهردار 
تهران در پایان تصریح کرد: در زمینه 
گسترش ناوگان حمل و نقل عمومی 
نگاه ما محدود به شهر تهران نیست 
و سرویس دهی به تمام کلان شهرها 
و حتی شــهرهای کوچک تر را هم 
مدنظــر داریم. ما معتقد هســتیم 
راه حل حرکت به سمت هوای پاک، 
جایگزینی تکنولوژی و برقی سازی 
 حمل و نقــل عمومی در سراســر

 کشور است.

رئیس سازمان اورژانس کشور گفت: ما حدود سه هزار 
آمبولانس فرسوده در کشــور داریم که ان شاءالله تا 
پایان سال، ۱۵۰۰ دستگاه جدید به ناوگان اضافه شده 

و نیمی از ناوگان نوسازی می شود.
جعفر میعادفــر درباره مهم ترین اقدامات ســازمان 
اورژانس کشور در سال گذشته گفت: در سال ۱۴۰۲، 
برای اولین بار اعتبار بخشی پایگاه های اورژانس کشور 
در دستورکار قرار گرفت و همزمان با بیمارستان ها و 
مراکز درمانی، وضعیت این پایگاه ها نیز، درجه بندی 
شدند. در ابتدای سال گذشــته، دانشگاه های علوم 
پزشــکی ما به صورت خوداظهاری شرایط را عنوان 
می کردند اما به تدریج شاخص هایی مشخص شد و بر 

اساس آنها کاملا دقیق، مراکز ارزیابی شدند.
رئیس سازمان اورژانس کشور ادامه داد: به این ترتیب 
امسال، وضعیت دانشــگاه ها به خود آنها اعلام شد و 
توانستند شرایط خود را با معیارهای دقیق بسنجند. 
چون این اتفاق برای اولین بــار رخ می داد؛ تنها خود 
مراکز از وضعیت خود مطلع شــدند اما در سال های 
آتی، نتایج ارزیابی ها به صورت عمومی اعلام می شود تا 

عملکرد مراکز پیش بیمارستانی مشخص شود.
میعادفر با اشــاره به هوشمدســازی عملیات های 
اورژانس گفت: در برنامه های ســال ۱۴۰۲ ما، حذف 
تمام مراحل کاغذی تا پایان سال در دستور کار قرار 

گرفت و به این صورت سیســتم عملیــات اورژانس 
کشور، کاملا هوشمند شد و با اطمینان می توان گفت 
بیش از ۹۸ درصد امور اورژانس، به صورت هوشمند 

اجرا می شود. 
وی افزود: علت اینکه هنوز به صد در صد کامل نرسیده 
ایم این است که دانشگاه چابهار به ایرانشهر در حال 
انتقال بود که ســیل در چابهار جاری شد؛ به همین 
ســبب این اقدامات کمی به تعویق افتاد اما تا پایان 
فروردین ماه،  سیســتم اورژانس در این منطقه نیز 
 هوشــمند می شــود و به این طرح در سراسر کشور 

به اجرا در می آید.
رئیس ســازمان اورژانس کشــور ادامه داد: با اجرای 
این هوشمدسازی عملیات ها، ما به صورت آنلاین، بر 
عملکرد تمام آمبولانس ها نظارت داریم و هر دقیقه 
می توانیم مشاهده کنیم در کدام استان، کدام خودرو، 

به کدام ماموریت اعزام شده و کجای مسیر قرار دارد. 
میعادفر درباره یکی از مشکلات ســازمان اورژانس 
کشــور گفت: یکی از مشــکلات ما، پدهای دستگاه  
شوک اتوماتیک هستند که ما بسیار به آنها نیاز داریم. 
خوشبختانه یکی از همکاران ما توانسته این وسیله را 
کاملا ایرانی تولید کند و در حال حاضر در حال دریافت 
تائیدیه های لازم بــرای تولید انبوه اســت.   پدهای 
خارجی، بسیار گران قیمت هستند و با توجه به نیاز ما، 

اگر در داخل تولید شوند، با یک سوم قیمت به دست ما 
می رسند که این بسیار قابل اهمیت است. بنابراین اگر 
جوانان ما بتوانند چنین وسیله هایی را در داخل تولید 
کرده و تائیدیه های لازم را دریافت کنند، سازمان ما 

اولین مشتری آنها خواهد بود.
رئیس سازمان اورژانس کشــور با اشاره به استخدام 
نیروهای جدید ادامه داد: در ســال گذشــته، مجوز 
اســتخدام  ۳ هزار و ۵۴۰ نفر صادر شد و این افراد در 
حال سپری کردن مراحل استخدام به کار خود هستند.

میعادفر درباره وضعیت فرسودگی ناوگان اورژانس نیز 
گفت: حدود سه هزار دستگاه آمبولانس ما فرسوده 
و از رده خارج هستند. در ســال گذشته ۷۰ دستگاه 
آمبولانس توسط نهادهای بین المللی و خیرین تهیه 
شد. همچنین تا اردیبهشت ماه امسال، ۲۰۰ خودرو 
جدید به ناوگان اضافه می شود. تا پایان سال ۱۴۰۳، 
برنامه داریم تا ۱۵۰۰ آمبولانس، به ناوگان ما اضافه 

شود و از شرایط اضطراری خارج خواهیم شد.
رئیس سازمان اورژانس کشور درباره موتورلانس ها نیز 
گفت: از آنجا که در کلان شهرها، زمان زیادی همکاران 
ما در ترافیک می مانند و ممکن است دیر بر سر بالین 
بیمار حاضر شــوند؛ به همین دلیل ما تقویت یگان 
موتوری خود یعنی همان موتورلانس ها را در دستورکار 

قرار دادیم تا زمانی را از دست ندهیم.

ایوب آقاخانی نمایشنامه نویس و بازیگر تئاتر و تلویزیون 
با اشــاره به حضور چهره ها در تلویزیون در برنامه های 
تحویل سال و نوروز بیان کرد که این بازگشت و حضور 
چهره ها در تلویزیون اتفاق خوبی است. ایوب آقاخانی 
نمایشنامه نویس، بازیگر تئاتر، مجموعه های تلویزیونی 
و نمایش های رادیویی به فعالیت هایش در سال جدید 

پرداخت و در این باره به مهر گفت: در سال جدید برای 
تولید برنامه های نمایشــی و خبری و تحلیلی در رادیو 
برنامه ریزی کرده ام و پیشــنهادهایی هم برای بازی در 

برخی کارها داشته ام.
آقاخانی درباره دوره تحول جدید در صداوسیما با توجه به 
فضایی که اکنون در رسانه ملی شکل گرفته است، نیز بیان 

کرد: به هرحال این یک ریل گــذاری تازه از نگاه مدیران 
جدید رسانه ملی است و این ریل گذاری جدید نیاز به زمان 
دارد. به نظر می آید که با شروع نوروز ۱۴۰۳ و برنامه هایی 
که ارایه شد بخش هایی از این ایده ها با شمایل درستی به 
پیش می رود. امیدوارم که رویکردها جای درست خود را به 

نحو شایسته ای در سازمان صداوسیما پیدا کند.

موضوعات اربعین در حال پیگیری است

وجود ۳۰۰۰ آمبولانس فرسوده در کشوربرقی سازی ناوگان حمل ونقل عمومی

بازگشت چهره ها به تلویزیون 
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فراخوان درگاه مجوزها؛

مجوزهای کاغذی 
الکترونیکی شود

تسهیل در ترخیص 
کالاهای اساسی 

متوسط قیمت کالاهای 
خوراکی اعلام شد
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سرمقاله

تقویت بازار تولید 
واحدهای مسکونی

بارا مسکن به دلیل نوسانات 
نرخ ارز گرفتــار انتظارات 
تورمی شده اســت. نرخ ارز 
تاثیر مستقیم بر بازار مسکن 
دارد. همچنین این اتفاق به کاهش تولید مسکن 
می انجامد که چشــم انداز خوبی برای این بازار 
نمی توان متصور شد. این در حالی است که بخش 
مسکن همواره کمی عقب تر از تورم گام برمی دارد. 
ممکن اســت حتی پس از کاهش نرخ ارز، شاهد 
جهش قیمتها در بازار مسکن برای جبران عقب 
ماندگی باشیم. به عبارت دیگر، ممکن است بازار 
ملک بعد از دو تا سه سال خیز برمی دارد و نه تنها 

عقب ماندگی گذشته...

  حسن محتشم، کارشناس 
مسکن
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ارزآوری به ۲ میلیارد دلار می رسد

صادرات دانش بنیان ها 
به ۸۵ کشور 

مردمی سازی ساخت مسکن در اولویت قرار دارد

هدایت سرمایه های خرد  به  بازار مسکن
صفحه3

صفحه2

کاهش  تورم  نقطه  به  نقطه 
سخنگوی   دولت :   نرخ   تورم   کاهش   خواهد   یافت

رییس سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه 
بین المللی گفت: صادرات محصولات دانش بنیان 
در سال ۱۴۰۲، ۱ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار بوده و 
پیش بینی می کنیم که این عدد به ۲ میلیارد دلار 
نیز برســد. امیرحســین میرآبادی ضمن اشاره به 
اینکه در سال ۱۴۰۲ تحرک خوبی در تعاملات علم 
و فناوری شاهد بودیم و سال بسیار خوبی به لحاظ 
تعاملات بین المللی داشــتیم، اظهار کرد: در سال 
۱۴۰۲ با حمایت های سازمان توسعه همکاری های 
علمی و فناورانه بین المللی شرکت های دانش بنیان 
ایرانی به ۳۵ نمایشگاه بین المللی اعزام شدند و از 
طرفی پذیرای حدود ۱۰۰ هیأت خارجی در داخل 
کشور بودیم. میرآبادی با اشاره به اینکه تعداد و حجم 
برنامه های بین المللی نســبت به سال ۱۴۰۱، ۱۲ 
برابر شده است، افزود: تلاش می کنیم همین رشد 
را در سال ۱۴۰۳ داشته باشیم و پیش بینی ما این 
است که سال ۱۴۰۳، ســال پرکار بین المللی در 
حوزه علم و فناوری باشد. با توجه به اینکه در سال 
۱۴۰۲ پایه یک سری ارتباطات گذاشته شد، سال 
۱۴۰۳ توافق نامه ها و تفاهــم نامه ها عملیاتی و به 
بهره برداری خواهد رســید. رئیس سازمان توسعه 
همکاری های علمی و فناورانه بین المللی تمرکز ویژه 
بر آفریقا، آمریکای لاتین و شــرق آسیا را به عنوان 
مقاصد بیــن المللی حوزه علم و فناوری در ســال 
۱۴۰۳ برشمرد. وی در ادامه درباره میزان صادرات 
دانش بنیان توضیح داد و گفت: صادرات محصولات 
و دستاوردهای دانش بنیان در سال ۱۴۰۱ حدود 
۸۶۹ میلیون دلار بوده که در اواخر سال ۱۴۰۲ به 
۱ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار افزایش یافته و پیش 
بینی می کنیم که این عدد بــه ۲ میلیارد دلار هم 
برسد. در ســال ۱۴۰۲ مجموعاً محصولات دانش 
بنیان حدود ۷۰۰-۸۰۰ شرکت به بیش از ۸۵ کشور 

صادر شده است. این رشد صادرات...

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای  
دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی بم در نظر دارد مناقصه :

1- خرید لوازم وتجهیزات کنترلی هوارســان های بیمارستان پاســتور بم به شماره خ-ت-
ه-پ-03/01-2

2-خرید و نصب و راه اندازی پکیج کامل آسانسور تخت بر بیمارستان پاستور بم به شماره خ-آ-پ-03/01-1
3-خرید ، نصب و راه اندازی مولد برق بیمارستان پاستور بم به شماره خ-م-پ-03/01-1 
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مکان ارائه پاکت )الف( بصورت فیزیکی : آدرس بم بلوار شهید رجائی دانشگاه علوم پزشکی بم دبیرخانه حراست- تلفن 
44344601-034 و44340316 -034

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی بم
شناسه آگهی 1694۸40

مناقصه عمومی دو مرحله ای 
همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( 

0030041-FSS شماره
پمپ های تزریق مواد شیمیایی

نوبت اول
شــرکت نفت فلات قاره ایران در نظر دارد فراخوان فوق الذکر را از طریق 
ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری 
فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشــایی پیشنهادات 
 از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( به آدرس
 www.setadiran.ir و شماره فراخوان ۲۰۰۲۰۹۳۶۳۱۰۰۰۴۶۷ 
انجام خواهد شد. پیشــنهاددهندگان در صورت عدم عضویت قبلی در 
سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی اقدام نمایند. 
ضروری است در مناقصه عمومی یکپارچه، کلیه مدارک شامل اسناد ارزیابی 
کیفی و پاکات الف، ب و ج بصورت هم زمان در سامانه ستاد بارگذاری گردد.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: 
تلفن: ۲۳۹۴۲۶۰۷

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:
مرکز تمــاس: ۴۱۹۳۴-۰۲۱      دفتر ثبت نــام : ۸۵۱۹۳۷۶۸ و 

۸۸۹۶۳۷۳۷
روابط عمومی شرکت نفت فلات قاره ایران

شناسه آگهی ۱۶۹۱۱۶۳

اصلاحیه
پیرو آگهی منتشر شده شهرداری اندیشه با موضوع 
واگذاری امتیاز بهره برداری از تالار و رستوران واقع در 
مجتمع تجاری اداری نگارستان در تاریخ 1403/01/20 
تاریخ انتشــار نوبت دوم  1403/01/27 می باشد که 

بدینوسیله اصلاح می گردد. 



اقتصاد2
ایران

تجارت ۶۱ میلیارد دلاری با ۵۶ 
کشور کنفرانس اسلامی

تجارت ایران با ۵۶ کشور عضو سازمان کنفرانس 
اسلامی در سال ۱۴۰۲ با ۱۹ صدم درصد افزایش 
به رقم ۶۱ میلیارد دلار رسید. محمد رضوانی فر 
اظهار کرد: تجارت ایران با ۵۶ کشور عضو سازمان 
کنفرانس اســلامی در ســال ۱۴۰۲ با ۱۹ صدم 
درصد افزایش به رقم ۶۱ میلیارد دلار رسید. میزان 
وزنی تجارت ایران با کشــورهای عضو سازمان 
کنفرانس اسلامی ۹۴ میلیون و ۶۴۰ هزار تن بوده 
که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴.۲۲ درصد 

کاهش نشان می دهد.
وی با اشــاره به اینکه از مجموع تجارت خارجی 
کشورمان با اعضای ســازمان کنفرانس اسلامی 
در سال ۱۴۰۲ میزان ۲۹ میلیارد دلار به صادرات 
و ۳۲ میلیارد دلار به واردات از کشــورهای عضو 
کنفرانس اسلامی اختصاص داشت، افزود: در این 
مدت صادرات به کشورهای عضو سازمان کنفرانس 
اسلامی نسبت به مدت مشابه سال قبل به لحاظ 
ارزش ۱۱ درصد کاهش و واردات از این کشورها 

۱۳ درصد افزایش داشته است.
رئیس کل گمــرک ایران با بیان اینکه ســازمان 
کنفرانس اسلامی با ۵۷ کشــور عضو ۲۴ درصد 
جمعیت دنیا و ۲۱ درصد سرزمین قابل سکونت 
را در اختیار دارد، گفت: بزرگترین شرکای تجاری 
کشــورمان در بین کشورهای اســلامی امارات 
متحده عربــی، ترکیه، عراق، پاکســتان، عمان، 
افغانستان، مالزی و اندونزی می باشند. به گفته وی 
در بین بزرگترین شــرکای تجاری ایران در سال 
۱۴۰۲ تجارت ایران با کشورهای ترکیه، عراق و 
اندونزی کاهش و با کشــورهای امارات متحده 
عربی، پاکستان، عمان، افغانستان و مالزی افزایش 

داشته است.
رضوانی فر گفت: در ســال گذشــته بیشترین 
میزان صادرات کشورمان در بین اعضای سازمان 
کنفرانس اسلامی به کشــورهای عراق، امارات 
متحده عربی، ترکیه، پاکستان، افغانستان، عمان، 
اندونزی و جمهوری آذربایجان بوده است. به گفته 
وی در این مدت صادرات به کشورهای کامرون، 
گامبیا، مصر، برونئی و یمن از بیشترین افزایش و 
صادرات به کشورهای عربستان سعودی، سودان، 
اردن، ســاحل عاج و تونس از بیشترین کاهش 

برخوردار بودند.
معاون وزیر اقتصاد گفت: بیشترین میزان واردات 
از کشــورهای عضو کنفرانس اســلامی در سال 
۱۴۰۲ از مبدا کشــورهای امارات متحده عربی، 
ترکیه، عمان، پاکستان، مالزی، عراق، ازبکستان 

و اندونزی بوده است.

متوسط قیمت کالاهای خوراکی 
اعلام شد

مرکز آمار بیشــترین افزایــش و کاهش قیمت 
کالاهای خوراکی را نسبت به ماه قبل اعلام کرد.

به گزارش ایسنا، مرکز آمار در اسفند ماه ۱۴۰۲ 
تغییرات متوسط قیمت اقلام خوراکی منتخب 
برای گروه های مختلف کالاهای خوراکی در مناطق 
شهری کشور را اعلام کرد که بدین شرح است. نان 
و غلات: در این گروه، اقلام "برنج ایرانی درجه یک" 
با ۲.۷ درصد، "شیرینی خشــک" با ۲.۲ درصد و 
"ماکارونی" با ۱.۴ درصد بیشترین افزایش قیمت 

را نسبت به ماه قبل داشته اند.
گوشت قرمز، سفید و فرآورده های آن ها: در این 
گروه، اقلام" ماهی قزل آلا" با ۲.۱ درصد، "گوشت 
گوسفند" با ۱.۷ درصد و "کنسرو تن ماهی" با ۱.۶ 
درصد بیشــترین افزایش قیمت را نسبت به ماه 
قبل داشته اند و همچنین بیشترین کاهش قیمت 

مربوط به "مرغ ماشینی" با ۱.۹- درصد است.
بنیات، تخم مرغ و انــواع روغــن: در این گروه، 
بیشــترین افزایش قیمت نســبت بــه ماه قبل 
مربوط به "شیر خشک" با شش درصد و "ماست 
پاســتوریزه" با ۱.۱ درصد و همچنین بیشترین 
کاهش قیمت مربوط به "روغــن مایع" با ۰.۵- 
درصد ،" روغن نباتی جامد" با ۰.۲- درصد ، و "تخم 
مرغ ماشینی" با ۰.۱- درصد است. میوه و خشکبار: 
در این گروه، بیشترین افزایش قیمت نسبت به ماه 
قبل مربوط به "موز" با ۱۳.۵ درصد و" انار" با ۷.۵ 
درصد است. سبزیجات و حبوبات: در این گروه، 
بیشترین افزایش قیمت نسبت به ماه قبل مربوط 
به "فلفل دلمه ای "با ۱۵.۷ درصد ،"خیار" با ۶.۱ 
درصد ،"لپه" و "عدس" با ۵.۳ درصد و همچنین 
بیشترین کاهش قیمت مربوط به "گوجه فرنگی" 

با ۷.۸- درصد و "قارچ" با ۰.۳- درصد است.
قند و شکر، آشامیدنی ها و ســایر خوراکی ها: در 
این گروه، بیشترین افزایش قیمت نسبت به ماه 
قبل مربوط به "شکر" با ۳.۶ درصد، "سس گوجه 

فرنگی" با ۲.۴ درصد و" قند " با ۲.۰ درصد است.

اخبار

سخنگوی دولت گفت: تورم 
نقطه به نقطه از ۵۵ درصد 
به حدود ۳۵ درصد کاهش 
یافته است که این نرخ هم 
بالا است، اما با ادامه همین 
مســیر حرکت، نرخ های تورمی پایین تری را شاهد 
خواهیم بود. »علی بهادری جهرمی« سخنگوی دولت 
در اولین نشست خبری خود در سال جدید، گفت: در 
سال گذشته ۲۰ نشست خبری برگزار کردیم و بیش 

از ۴۰۰ پرسش از اهالی رسانه پاسخ داده شد.
وی با تبریک عید ســعید فطر، افزود: روز گذشــته 
سالگرد شــهادت شــهید آوینی و نیز روز فناوری 
هســته ای بود و هم سالگرد شــهادت شهید صیاد 
شیرازی اســت و جا دارد یاد همه شهدای این مرز و 

بوم را گرامی داریم.
سخنگوی دولت با تشــریح عملکرد دولت در سال 
۱۴۰۲، تاکید کرد: بر اســاس شعار سال گذشته که 
رشــد تولید و مهار تورم بود و از طــرف مقام معظم 
رهبری مطرح شده بود، در محور رشد تولید با جهاد 
جمعی بخش های دولتی و خصوصی، شــاهد رشد 
اقتصادی مثبت ۶٫۷ درصدی در نــه ماهه ابتدایی 
سال بودیم. همچنین رشد اقتصادی بدون نفت ۴٫۲ 
درصد بوده است که این اعداد مطابق مرکز آمار ایران 
اعلام شده است. از سویی این نرخ ها در سال گذشته 

مستمر، افزایشی و با ثبات بوده است.
بهادری جهرمی در ادامه گفت: ما از دوره های رکود 
و عدم رشــد اقتصادی در دهه نود فاصله گرفتیم و 
توانستیم تا حدودی دهه گذشــته را جبران کرده و 
به ریل اقتصادی بازگردیم. وی ادامه داد: در جدول 
جذب ســرمایه گذاری خارجی، بــرای ۳۱۸ طرح 
خارجی موفق به جذب ۵٫۵ میلیارد دلار ســرمایه 
خارجی معتبر شده ایم که خود نوعی رکورد محسوب 
می شود. همچنین در تشکیل ســرمایه ثابت شاهد 
نرخ مثبت بوده ایم، به گونه ای که در نه ماهه ابتدایی 

سال گذشته این نرخ ۴٫۷ درصد رشد داشته است، 
موضوعی که در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ رشد مثبت 

بوده و حفظ شده است.
سخنگوی دولت با اشــاره به نرخ تورم، بیان کرد: در 
بخش مهار تورم باید گفت کــه پیش بینی مقامات 
رسمی در دولت قبلی رسیدن به تورم سه رقمی بود 
که خوشبختانه نه تنها نرخ تورم ۶۰ درصدی ابتدای 
این دولت رشد نکرد و سه رقمی نشد، بلکه تورم نقطه 
به نقطه از ۵۵ درصد به حدود ۳۵ درصد کاهش یافته 
است. طبیعتاً این نرخ هم بالا است، اما با ادامه همین 
مســیر حرکت، نرخ های تورمی پایین تری را شاهد 

خواهیم بود.
وی افزود: آمار نرخ رشد نقدینگی که از سوی بانک 
مرکزی اعلام شده است، رسیدن به عدد حدود ۲۵ 
درصد را نشــان می دهد، که از ۴۳ درصد در ســال 
اول دولت به ۳۰ و در ســال دوم هم دقیقاً به ۲۴٫۳ 
درصد کاهش یافته است. ســخنگوی دولت با اشاره 
به جذب سرمایه گذاری خارجی گفت: درباره جذب 

ســرمایه گذاری خارجی، عمومــاً وزارت خانه های 
اقتصادی در حــال پی گیری هســتند و طبق نظر 
رئیس جمهور، همه وزرا این امکان را دارند و مکلف 
به جذب ســرمایه گذاری خارجی هستند که البته 
محوریت این امر با وزارت اقتصاد و دبیرخانه آن و با 

نقش آفرینی وزارت خارجه است.
وی افزود: اخیراً وزیر اقتصاد در گزارشــی در هیأت 
وزیران از پیشــرفت و موانع طرح های مهم و کلان 
کشور در جذب ســرمایه گذاری خارجی اظهاراتی 
داشت که در برخی موارد تصمیم گیری انجام شد و 
در برخی موارد قرار به پیگیری کار از ســوی وزرای 
مربوطه شــد که در مجموع، جذب سرمایه گذاری 
خارجی با جدیت در جهت تأمیــن مالی طرح ها در 

حال انجام است.
بهادری جهرمی با اشــاره بــه واردات واگن مترو از 
چین گفت: در رابطه با خرید واگن ها باید گفت این 
موضوع توسط شهرداری و با هماهنگی وزارت کشور 
و وزارت صمت صورت گرفته است که در چارچوب 

مشخص قانونی انجام شــده است. سخنگوی دولت 
افزود: ضمن آنکه دولت، حامی مدیریت شــهری از 
جمله شــهرداری تهران و حامــی واردات فناوری و 
تجهیزات به ویژه در بخش مترو است؛ در عین حال 
 واردات واگن ها مورد نظر برای مترو تهران نیز انجام 

خواهد شد.
بهادری جهرمی با رد برخی شایعات پیرامون تغییر در 
تیم اقتصادی دولت گفت: در جنگ اقتصادی، انتظار 
وفاق و همدلی همگانی فارغ از گرایش های سیاسی، 
برای ثبات بخشی به بازار می رود و ساختن شایعات 
درباره تغییر در تیم اقتصادی دولت شــاید منجر به 
دیده شدن یک رسانه شــود اما اثر خوبی بر اقتصاد 

نخواهد داشت.
وی ادامه داد: سیاســت دولت در بخــش تامین ارز 
کالاهای اساسی با نرخ ثابت ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان در 
سال قبل تأمین شد لذا تفاوت در نرخ های ارزی که در 
کانال ها مطرح می شود مبنایی ندارد که محصولاتی 
که در زندگی مردم استفاده شوند، تغییر کند چون 
تولیدکننده یا واردکننده و مصرف کننده کالا را با نرخ 
ارز ثابت دریافتی کرده است در بخش سایر مصارف 
ارزی هم مرکز مبادله نرخ ارز تقریبا ثابت با نرخ شناور 
بسیار پایین طبق قانون داشــته است سال گذشته 
۶۰ میلیارد دلار ارز تخصیص داده شد که در گذشته 
بی نظیر بود لذا اصل مصارف ارزی کشور از بازارهای 
رسمی تامین می شود دولت منابع ارزی قابل قبولی 
دارد هم صادرات نفتی و هم غیر نفتی ما در سال قبل 

بسیار قابل قبول بود و رکوردزنی شد.
وی درباره حمایت دولت از کشت گندم با همکاری 
کشــاورزان گفت: در آخرین ســال فعالیت دولت 
دوازدهم ۲۳ همت برای خرید گندم به کشــاورزان 
داده شد اما در سال گذشته ۱۵۰ همت منابع برای 
خرید تضمینی گندم اختصاص دادیم یعنی افزایش 
حدودا ۷ برابری. ما از خرید تضمینی ۴ میلیون و ۷۰۰ 
هزار تنی در دولت قبل به ۱۰ و نیــم میلیون تن با 
قیمت هر کیلو ۱۵ هزار تومان که باز هم افزایش یافت 

و به ۱۷ هزار تومان رسید، دست یافتیم.

سخنگوی دولت: نرخ تورم کاهش خواهد یافت

کاهش تورم نقطه به نقطه 

تســهیل در ترخیص کالاهای 
اساسی 

گمرک و وزارت جهاد کشاورزی در نشستی مشترک 
برای ارائه تسهیلات حداکثری و تسریع در واردات و 
ترخیص کالاهای اساسی در سال ۱۴۰۳ با یکدیگر 
توافق کردند. در این نشســت که بــا حضور دکتر 
پیمان پاک قائم مقام وزارت جهاد کشاورزی و دکتر 
رضوانی فر معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک 
ایران در محل گمرک ایران برگزار شــد، دو طرف 
توافق کردند تا در یک برنامه کاری با ارائه حداکثر 
تسهیلات و بهره گیری از تمامی ظرفیت های قانونی 
نسبت به ترخیص سریع کالاهای اساسی اقدام گردد. 
بر اساس این گزارش، اســتفاده از ظرفیت قانونی 
ماده ۴۲ قانون امور گمرکــی و دیگر ظرفیت های 
قانونی سبب می شود ضمن ارزش گذاری دقیق در 
قالب تفاهم نامه و همــکاری و هماهنگی مطلوب، 
عملیات تشــریفات گمرکی برای واردات کالاهای 
اساسی با ســرعت و تســهیل گری بالاتری انجام 
شــود. همچنین متن پیش نویس تفاهم نامه نحوه 
تعیین ارزش کالاهای اساسی بین گمرک و وزارت 
جهاد کشاورزی آماده شــده است که با امضای آن 
ارز ش گذاری کالاهای اساسی به طور مطلوب تری 
انجام خواهد شــد. براســاس این گزارش، میزان 
واردات ۲۵ قلم کالای اساســی در ۱۲ ماهه ۱۴۰۲ 
بالغ بر ۲۴.۷ میلیون تن و به ارزش ۱۹.۵ میلیارد دلار 
بوده است که ۶۳.۴ درصد از وزن و ۲۹.۴ درصد از 
ارزش کل واردات را به خود اختصاص داده اند. شایان 
ذکر است، اقلام اساسی شامل ذرت دامی، دانه سویا، 
برنج، روغن دانه آفتابگردان، کنجاله ســویا و گندم 
موجود در فهرســت ۱۰ قلم اول کالاهای وارداتی 
در مجموع از نظر وزنی ۴۸.۶ درصد و از نظر ارزشی 

۱۵.۴ درصد از کل واردات کشور بوده است.

فراخوان درگاه مجوزها؛
مجوزهای کاغذی الکترونیکی شود

درگاه ملــی مجوزها در اطلاعیــه ای اعلام کرد: 
همه مجوزهای کاغذی باید تا ۲۵ اردیبهشــت 
۱۴۰۳ الکترونیکی شوند و از این تاریخ هر فعال 
اقتصادی که مجوزالکترونیکی )شناســه یکتا( 
نداشته باشد، از نظر قانون و سامانه های دولتی و 
بانکی فاقدمجوز محسوب می شود. در این اطلاعیه 
آمده است: به اطلاع همه فعالان اقتصادی اعم از 
صنفی، صنعتی، کشاورزی و خدماتی می رساند؛ 
براســاس حکم تبصره ۷ ماده ۱ قانون تســهیل 
صدور مجوزها، همه مجوزهای کاغذی باید تا ۲۵ 
اردیبهشت ۱۴۰۳ الکترونیکی شوند و از این تاریخ 
هر فعال اقتصادی که مجوزالکترونیکی )شناسه 
یکتا( نداشته باشــد، از نظر قانون و سامانه های 
دولتی و بانکی فاقدمجوز محسوب می شود. با همت 
سازمان فناوری اطلاعات، تمهیدات فنی لازم روی 
درگاه ملی مجوزها به نحوی فراهم شده است تا هر 
فعال اقتصادی با داشتن کارت ملی، کد پستی و 
شــماره مجوز، بتواند مجوزالکترونیکی )شناسه 
یکتا( دریافت کند و نامش در بانک اطلاعت کسب 
و کارهــا qr.mojavez.ir قرار بگیــرد. لازم به 
ذکر اســت؛ هرفعال اقتصادی که نامش در بانک 
اطلاعات کسب وکار کشور نباشد، از ۲۶ اردیبهشت 
ماه، فاقد مجوز تلقی و به تدریج از دریافت خدمات 
در سامانه های دولتی محروم خواهد شد. در پایان 
خاطرنشان می شود، وزارتخانه های ارشاد، کشور، 
علوم، بهداشت و آموزش و پرورش هنوز تمهیدات 
فنی لازم برای تبدیل مجوزهای کاغذی صادره فرد 
در سال های گذشته به مجوز الکترونیکی را فراهم 
نکرده است. بدیهی اســت، عواقب احتمالی برای 
فعالان اقتصادی زیر مجموعه این دســتگاه ها، بر 

عهده خود دستگاه خواهد بود.

قیمت خودرو فعلا تغییر نمی کند
فعلًا تغییر قیمت خودرو در دســتور کار وزارت 
صنعت نیست و اعلام اظهارات غیر کارشناسی از 
موافقت دولت با افزایش قیمت کارخانه ای خودرو 

نادرست است.
اخیراً نعمت بخش دبیر انجمن خودروسازان در 
اظهاراتی از موافقت دولت با افزایش قیمت کارخانه 
ای خودرو خبر داده اســت اما هنوز وزیر صنعت 
نسبت به ابلاغ قیمت های جدید به شرکت های 

خودروساز اقدام نکرده است.
صحبتهــای ایــن مقــام مســئول در انجمن 
خودروسازان در حالی مطرح می شود که کسب 
اطلاع خبرنگار تسنیم از سازمان حمایت حکایت 
از آن دارد که هنوز وزارت صنعت صورتهای مالی 
خودروسازان و درخواست آنها برای تغییر قیمت ها 
را به سازمان حمایت برای بررسی مستندات ارسال 
نکرده است به نوعی فعلًا تغییر قیمت خودرو در 
دستور کار وزارت صنعت نیســت و این اظهارات 
خود تنش قیمتی را در بازار بوجود آورده و نباید 

مطرح شود.
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بر اساس اعلام بانک مرکزی، تمام بانک ها مجهز 
به سیســتم پذیرش چک الکترونیک هستند و 
امکان وصول غیرحضوری چک های الکترونیک 
نیز به زودی فراهم می شــود. همچنین در پایان 
ســال ۱۴۰۶ چک های فیزیکی برای همیشه به 
کار خود پایان می دهنــد و چک های الکترونیک 

جایگزین آن می شوند.
به گزارش ایسنا، چک الکترونیک با هدف حرکت 
شبکه بانکی کشــور به سمت محصولات فناوری 
محور، برای اولین بار در آبان ماه ۱۴۰۱ توســط 
بانک مرکزی، رونمایی شد و تا امروز در ۱۲ بانک 
صادرات، ملت، ملی، رســالت، رفاه، پارســیان، 
تجارت، کشاورزی، توسعه تعاون، توسعه صادرات، 

پاسارگاد و گردشگری، عملیاتی شده است.
علاوه بر این، چک هــای الکترونیکی به زودی در 
پنج بانک آینده، مســکن، مهر، خاورمیانه و سپه 
عملیاتی می شود و این بانک ها چک الکترونیکی 
را به مشتریان خود ارائه می دهند و مقرر است به 
تدریج همه بانک ها به این سیستم مجهز می شوند. 
براساس اعلام بانک مرکزی، تمام بانک ها در حال 

حاضر مجهز به سیستم پذیرش چک الکترونیک 
هستند.

استفاده از چک های کاغذی معمولا با همه مزایای 
خود، ریســک های زیادی را هم به همراه دارد. از 
مخدوش بودن نوشته روی چک ها گرفته تا سرقت 
چک، همگی خطراتی است که با ورود چک های 
الکترونیک، از میان می رود. در این راســتا، بانک 
مرکزی با راه اندازی ســامانه چکاد )سامانه چک 
امن دیجیتال(، بســتر امنی برای صدور چک به 
صورت کاملا دیجیتال به وجود آورده تا مخاطرات 

چک های کاغذی برای همیشه از میان رود.
از دیگر مزایای چک الکترونیک، می توان به سرعت 
زیاد در ثبت و پردازش، عدم نیاز به ارسال نسخه 
فیزیکی، حذف نگرانی افراد در خصوص ثبت چک 
در ســامانه و امنیت بالا و عدم امکان ســرقت یا 

تحریف چک اشاره کرد.
همچنین چک های دیجیتال یا الکترونیک تا حد 
زیادی جرایم بانکی را کاهش می دهد و از آنجا که 
با ثبت اطلاعات در سامانه های الکترونیکی، امکان 
صدور چک به وعده و بی محل وجود ندارد، احتمال 

برگشت خوردن و کلاهبرداری نیز کمتر می شود.
بر اساس اعلام بانک مرکزی، حدود ۲۰۰ هزار فقره 
چک الکترونیکی در یک سال گذشته وصول شده 
است و در حال حاضر امکان وصول غیر حضوری 
آن، فقط برای چک های درون بانکی امکان پذیر 

است.
به گفته مهران محرمیان - معاون فناوری های نوین 
بانک مرکزی - در حال حاضر هر بانکی که دسته 
چک الکترونیکی به مشــتری خود می دهد و آن 
مشتری، برگه چک الکترونیکی را صادر می کند 
و به ذی نفع می دهد، اگر ذی نفع یا گیرنده چک 
از طریق ابرازهــای الکترونیکی همان بانک اقدام 
کند، می تواند وصول چک را به صورت کاملا غیر 

حضوری انجام دهد.
اما در حــال حاضر، اگــر کســی بخواهد چک 
الکترونیکی خود را در بانک دیگری وصول کند، 
باید به شــعبه بانک مراجعه کنــد. این در حالی 
اســت که امکان وصول چک های غیر حضوری، 
برای چک های درون بانکی فراهم شده که نشان 
می دهد امکانات زیرســاختی برای وصول تمام 

الکترونیکی چک هــا وجــود دارد. در این رابطه 
معاون فناوری های نویــن بانک مرکزی می گوید 
هیچ مشکل و مســئله فنی برای اجرای عملیات 
چک های الکترونیکی وجود ندارد و بخش نامه های 
مربوطه صادر شده است، به لحاظ فنی کاملا این 
قابیلت وجــود دارد و بــه زودی عملیات وصول 
چک های الکترونیکــی در ابزارهای الکترونیکی 

بانک ها عملیاتی می شود.
با این حال، برخی گزارش ها از مراجعه مشتریان 
به بانک ها حاکی از آن است که در شعب برخی از 
بانک ها هنوز متصدیــان باجه ها، اطلاعی از چک 
الکترونیک نداشــته و در برخی از موارد گفته اند 

هنوز بخشنامه مربوطه به آن ها ابلاغ نشده است.
بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته چک کاغذی 
تا سه سال آینده در شــبکه بانکی حذف و چک 
الکترونیکی جایگزین آن می شود و طبق آخرین 
آمار بانک مرکزی، حدود هشت میلیون فقره چک 
معامله شده است که بر اساس لایحه هفتم تمام 
این چک ها باید تا پایان سال ۱۴۰۶ الکترونیکی 

شوند.

رئیس انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازی 
کشور، ضمن تاکید بر توســعه و گسترش خودروهای 
چینی با افزایش فعالیت خودروســازان چینی و تداوم 
واردات، نســبت به »چینی زده شدن« صنعت خودرو 
هشدار داده و گفت قطعا این اتفاق، بزرگترین آسیب را 

به عنوان صنعت قطعه سازی داخلی می زند.
محمدرضا نجفی منش- رئیس انجمن صنایع همگن 
قطعه سازی کشورضمن گلایه و هشدار نسبت به توسعه 
بازار خودروهای چینی به ویژه در حــوزه  خودروهای 
مونتاژی در کشــور، اظهار کرد: در برهه ای هستیم که 
وضعیت صنعت خودرو با فشــارهایی که از بیرون وارد 
می شــود و از ســوی دیگر نفوذکنندگان داخلی، زیر 
ضرب وجود دارد و شــرایط به گونه ای شده که بگویند 
صنعتگران داخلی‹‹بلدکار‹‹ نیستند و راهکار هم این 
است که این کار را به دست چینی ها بسپارند. قطعا این 
اتفاق، بزرگترین آسیب را به عنوان صنعت قطعه سازی 
داخلی می زند؛ چرا که چینی ها در وهله  اول تنها به دنبال 
بازار خود هستند و چندان دلسوز بازار داخل ما نیستند.

وی افزود: این درحالیســت که صنعت قطعه سازی از 
مهمترین حلقه  زنجیره تامین و تولید خودرو به عنوان 
یکی از مهمترین صنایع کشور و سال ها برای آن زحمت 
کشیده شده است. دیدیم که شــروع تحریم ها در هر 
دو دوره  ریاســت جمهوری امریکا، بــا تحریم صنعت 
خودروسازی آغاز شد؛ چراکه می دانستند این صنعت 
بسیار مهم است؛ بنابراین نباید بگذاریم دستاوردهایی 
که طی ســال ها زحمت صنعتگران به دست آمده، به 

راحتی »چینی زه« شده و از دست برود.

این فعال صنعت قطعه با بیــان اینکه صنعت خودرو و 
صنعت توریسم ما دو صنعتی بود که بیشترین هدف 
تحریم ها بود، گفت:  اما به صنعت پتروشیمی به  سبب 
اینکه مورد نیاز خودشــان هم هست، چندان فشاری 
وارد نکردند و بدین ترتیب سراغ صنایع مادری رفتند 
که دارای مزیت است؛ بنابراین  بایستی مقاومت کرد که 

دستاوردها حفظ شود.
نجفی منش  تصریح کرد: در کشور به  سبب قیمت گذاری 
دستوری و دیگر سیاست های اشتباه، خودمان خودمان 
را فلج کردیم. مجبورمان کردند به طور مثال خودرویی 
را با قیمت پایین تر از قیمت تمام شده، عرضه کنیم که 
این موضوع خود ســبب ایجاد تعداد زیادی متقاضی و 
صف های طولانی می شــود که نه تنها متقاضی واقعی 
خودرو نیســتند بلکه تنها به دنبال کسب سود از این 

مابه التفاوت هستند.  
رئیس انجمن صنایع همگن قطعه سازی یادآوری شد: به 
یاد داریم که در دهه ۷۰، همین موضوع وجود داشت، در 
برهه ای قیمت بالا رفت اما متقاضی به این سمت کشیده 
نشــد، بنابراین حتی قیمت بازار از قیمت کارخانه هم 
پایین تر آمد. نکته مهم اما این است که دستوری ماندن 
قیمت خودروها برای منفعت مردم نیست و تنها برای آن 
است که این صنعت را زمین بزنند. قیمت خودرو و قیمت 
بنزین دو موردی است که هیچکس جرئت اینکه سمت 
آن برای افزایش برود را ندارد و برای افزایش قیمت آن ها 
واهمه وجود دارد؛ در حال حاضر قیمت بنزین برابر یک 
لیتر آن هم نیست، اما این جرات وجود ندارد که سمت 

افزایش آن بروند و قیمت آن را اصلاح کنند.

مدیر عملیات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران 
با تأکید بر الزام قانون بودجه سال ۱۴۰۳ کشور مبنی بر 
استفاده ۹۵ درصدی از کارت سوخت شخصی، گفت: این 
تعداد تا پایان بهمن ماه سال ۱۴۰۲ به ۶۷ درصد رسیده 
اســت. علی اکبر عرب عامری در گفت وگویی رادیویی با 
بیان اینکه در قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ شرکت پخش 
فرآورده های نفتی ملزم شــده بود که ۹۰ درصد توزیع 
بنزین را از طریق کارت سوخت شخصی انجام دهد که این 
الزام امسال به حداقل ۹۵ درصد رسیده است، اظهار کرد: تا 
پایان بهمن ماه سال ۱۴۰۲، استفاده ۶۷ درصدی از کارت 
سوخت محقق شده بود که با توجه به کافی بودن تعداد 
سهمیه اختصاص یافته یارانه ای و آزاد خودروهای شخصی 
برای عموم مردم، لازم است مردم استفاده از کارت سوخت 

شخصی را در اولویت قرار دهند.
وی با بیان اینکه به منظور خدمات رسانی مناسب در ایام 
نوروز امسال به مسافران به صورت موقت، تعداد کارت های 
آزاد جایگاه ها از ۲ تا ۴ برابر افزایش یافت که این حجم با 
توجه به پایان ســفره به روال پیش بازگشته و این طور 
نبوده است که تعداد کارت ها کاهش یابد، گفت: هم اکنون 
تعدادی کارت آزاد در جایگاه ها با توجه به تعداد نازل های 
هر جایگاه موجود است تا افرادی که سهمیه آن ها به اتمام 
رسیده یا نوپلاک هستند، از آن برداشت کنند که سقف 
برداشــت این کارت ها با توجه به میانگین سوختگیری 

خودروها در کشور )۳۰ تا ۳۵ لیتر( ۴۰ لیتر است.
عرب عامری درباره روند پیگیری وضع کارت های سوخت 
مفقودی گفت: افراد می توانند در صورت مفقودی کارت 
در جایگاه ها، تازه ترین وضعیت کارت سوخت خود را از 

طریق ســامانه ردیابی کارت های گم شده ردیابی کنند. 
وی درباره موجودی بنزین سوپر جایگاه ها توضیح داد: با 
توجه به مصرف بالای بنزین سوپر نیاز است که به منظور 
تولید بیشتر بنزین، از ظرفیت بنزین سوپر نیز استفاده 
کنیم؛ کیفیت بنزین یورو که در کلانشهرها توزیع می شود 
با بنزین سوپر تطابق دارد و هموطنان در این باره نگرانی 
نداشته باشند. عرضه بنزین سوپر به خودروهای مدل بالا 
غیرقانونی است و هموطنان تخلفات احتمالی در این باره 

را به سامانه ۰۹۶۲۷ گزارش کنند.
مدیرعملیات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی درباره 
برخی گزارش هــا درباره کاهش ســهمیه بیش از حجم 
سوخت دریافتی افزود: اگر ســوختگیری صحیح انجام 
نشود، ممکن اســت یک مقدار جزئی از سهمیه افراد در 
هنگام ســوختگیری کاهش یابد؛ بنابراین لازم است که 
هموطنان در این باره دقت داشته باشند که بعد از این که 
نازل را در جای خود باز می گردانند، صبر کنند تا سامانه 
پیام برداشتن کارت را اعلام کند و بعد کارت خود را بردارند. 
عرب عامری درباره قطع ســهمیه ســوخت خودروهای 
اینترنتی در ســال ۱۴۰۳ گفت: طبق مصوبه های جدید 
اعلام شده است که این سهمیه امسال اختصاص پیدا نکند 
که شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در این باره مجری 
بوده و تصمیم گیر نیست. وی درباره حجم سهمیه نفت گاز 
کامیونداران گفت: این سهمیه بر اساس پیمایش، تعداد 
بارنامه ها و مشخصات خودروها اختصاص می یابد و سهمیه 
به صورت آفلاین و آنلاین شارژ می شود که البته به تازگی 
به منظور توزیع عادلانه، به جای سهمیه ماهیانه، سهمیه 

پانزده روزه محاسبه و تخصیص می یابد.

 وصول چک های الکترونیک غیرحضوری می شود

پایان چک های فیزیکی تا سال ۱۴۰۶
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نایب رئیس شورای ملی زعفران گفت: براساس آمار گمرک در ۱۲ 
ماه سال گذشته ۲۱۶ تن زعفران صادر شد که نسبت به سال ۱۴۰۱ 

حدود ۵ درصد کاهش را نشان می دهد. 
غلامرضا میری از افزایش ۵ تا ۱۰ درصدی قیمت زعفران نســبت 
به ایام پایانی ســال خبر داد و گفت: قیمت کنونی هرکیلو زعفران 
دسته ۷۴ میلیون تومان، پوشــال ۹۳ تا ۹۴ میلیون تومان، سرگل 

۹۶ تا ۹۷ میلیون تومان و نگین ۹۸ تا ۱۰۸ میلیون تومان اســت. 
به گفته او، برآوردها حاکی از آن اســت که قیمت زعفران در همین 
محدوده باقی بماند،هرچند قیمت های فعلی برای کشــاورزان هم 
مقرون به صرفه است. میری درباره آخرین وضعیت صادرات طلای 
ســرخ افزود: بنابر آمار در ۱۲ ماهه سال گذشــته ۲۱۶ تن زعفران 
 صادر شد کا نسبت به ســال ۱۴۰۱، رقمی معادل ۵ درصد کاهش 

داشــته اســت. نایــب رئیــس شــورای ملی زعفــران بــا بیان 
اینکــه رونق صــادرات بــا رفــع موانــع صادرکننــدگان تحقق 
مــی یابــد، گفــت: پیگیری هــا بــرای رفــع موانــع صادراتی 
همچنــان ادامــه دارد، امــا تاکنــون پاســخی دریافــت نکرده 
 ایم. درحالیکه اســتمرار ایــن روند تنهــا منجر به رونــق قاچاق

 می شود.

معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیر مجموع تبادل برق ایران 
با کشورهای همسایه را ۳۰۰۰ مگاوات عنوان کرد و گفت: سیاست 
کشور در تبادل برق بر محور تراز صفر دنبال می شود، بر این اساس 
در مواقعی که مازاد تولید وجود دارد، برق به کشورهای هدف صادر 
می شود و در زمان کمبود آن که بیشــتر در فصل گرم سال است، 

واردات صورت گیرد.
به گزارش وزارت نیرو، "محمد الله داد"  دربــاره وضعیت مراودات 
الکتریکی کشور با همسایگان گفت:  ایران با حدود ۹۳ هزار مگاوات 
ظرفیت منصوبه یکی از کشورهای بزرگ تولیدکننده برق در منطقه 
است و در حال حاضر با تمام کشورهایی که مرز خاکی دارند، تبادل 

انرژی انجام می دهد.
وی ادامه داد: این موضوع در حالی اســت که از ســه کشور شمالی 
آذربایجان، ارمنستان و ترکمنســتان واردات و به سه کشور عراق، 
پاکستان و افغانستان صادرات برق انجام می شود. همچنین با کشور 
ترکیه تبادل دوطرفه یعنی هم صادرات و هم واردات انجام می شود. 

معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیر  با بیان اینکه مطالعاتی 
در حال انجام اســت که اتصال الکتریکی به کشور قطر میسر شود، 
افزود: مجموع تبادل الکتریکی که میان ایران و همســایگان انجام 

می شود بیش از ۳ هزار مگاوات است.
الله  داد با اشــاره به اینکه سیاســت اصلی کشــور در تبادل برق با 
همسایگان بیشتر بر محور تراز صفر دنبال می شود، اظهار داشت: با 
این سیاست در روزها، ماه ها و فصولی که مازاد تولید در اختیار است، 
برق به کشورهای هدف صادر می شود و در زمان کمبود آن که بیشتر 
در فصل گرم سال رخ می دهد از کشورهای که مازاد انرژی در اختیار 

دارند واردات صورت گیرد.
وی ادامه داد: در این سیاســت با توجه به تفاوت ســاعت شرعی، 
روزهای تعطیلی و اوج بار موضوع واردات تعادل پیدا می کند )ترکیه 
روزهای شنبه و یکشنبه تعطیل است و ایران پنجشنبه و جمعه و بر 

این اساس و پیک ایران و ترکیه نیز با یکدیگر تفاوت دارد( .
معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیر با اشاره به دیدار وزیر 

نیرو با وزیر انرژی ترکیه در هفته گذشته گفت: در سال های گذشته 
ظرفیت تبادل الکتریکی بالغ بر ۵۰ مگاواتی بین ایران و ترکیه فعال 
بود اما در دو سال گذشته ارتباط الکتریکی حدود ۴۵۰ مگاوات در 
نقطه مرزی وان با احداث پست HBDC back to back ایجاد شد. 
الله  داددر همین خصوص تصریح کرد: در سال گذشته دوره آزمایشی 
بهره برداری از این خط سپری شد و در تراز صفر میزان تبادل برق 
بین دو کشــور  تا ۴۵۰ مگاوات به شــکل دو طرفه صورت گرفت و 

وضعیت انتقال کاملا پایدار بود.
معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیر در پایان اظهار داشت: 
با سفر اخیر وزیر انرژی ترکیه به ایران بهبود شرایط تبادل تجاری 
)واردات در زمان نیاز کشــور و صادرات آن در صورت داشتن انرژی 
مازاد( مورد مذاکره قرار گرفت و در نتیجه مقرر شــد که تیم های 
تخصصی و کارشناسی مورد پیشنهاد دو طرفه در حوزه های تجاری 
و فنی جلساتی را برگزار کنند تا به زودی عملیات تبادل بین طرفین 

به طور رسمی آغاز شود.

مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی 
وزارت جهادکشاورزی هر گونه افزایش قیمت گوشت 
قرمز در بازار را در هفته های آینده تکذیب کرد و گفت: 
دولت تصمیمی بر افزایش نرخ ارز نیمایی و یارانه برای 
واردات کالاهای اساسی کشاورزی ندارد. به گزارش 
وزارت جهادکشاورزی، مسعود امرالهی افزود: طرح 
این موضوع که افزایش نــرخ دلار بر افزایش هزینه 
های دامداری ها تاثیر گذاشته است صحت ندارد و 
شایعه است و نهاده های دامی با ارز نیمایی ۲۸ هزار و 
۵۰۰ تومان تامین و تحویل دامداران کشور می شود.

مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت برکالاهای اساسی 
وزارت جهادکشاورزی اظهارداشت: ارزی که به سایر 
کالاهای اساسی برای واردات پرداخت می شود، با 
نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی اســت و از این رو تغییر 
نرخ دلار، تاثیری بر قیمت تمام شده کالاهای اساسی 

نخواهد گذاشت.
امرالهی، افرادی را که از افزایش قیمت گوشت قرمز 
با توجه به افزایش نرخ ارز صحبت کرده اند، کاسبان 
تحریم نامید و گفت: این افراد برای نمایش خود در 
رسانه ها و فضای مجازی شایعه می کنند. وی تصریح 
کرد: ما مشکلی در تامین کالاهای اساسی و ارز برای 

واردات کالاهای و نهاده هــای دامی نداریم و اظهار 
نظرهایی مبنی بر افزایش قیمت گوشــت در هفته 
های آینده با هدف تشــویش بازار و اذهان عمومی 

مطرح می شود.
مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی 
وزارت جهادکشاورزی افزود: هر گونه تغییر در قیمت 
کالاهای اساسی بدون مجوز ستاد تنظیم بازار کشور 
مورد تایید نیست و تخلف محسوب می شود. وی در 
همین حال از همه تولیدکنندگان و بازرگانان بخش 
کشاورزی خواســت با توجه به ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ 
تومانی که برای واردات کالاهای اساسی دریافت کرده 

اند، کالاهای شان را قیمت گذاری کنند.
امرالهی بــا بیان این کــه برای رفــاه حال مصرف 
کنندگان گوشت قرمز گوسفندی در فروشگاه های 
زنجیره ای و میادین تره بار بــا قیمت هر کیلوگرم 
حدود ۳۱۵ هزار تومان بسته بندی و لاشه با قیمت 
حدود هر کیلوگــرم ۲۸۲ هزار تومــان عرضه می 
شود، اظهارداشت: در ســطح خرده فروشی نیز هر 
کیلوگرم شقه گوســفندی با قیمت بین ۴۵۰ هزار 
تا ۵۵۰ هزار تومان بسته به کیفیت گوشت، خرید 

و فروش می شود.

پرونده نوروز امسال با ۵۳۰ میلیون تردد جاده ای 
و استفاده ۱۸ میلیون و ۶۳ هزار نفر از ناوگان حمل 
ونقل عمومی جاده ای بدون هیچ سانحه پر خطر در 

حمل ونقل عمومی بسته شد.
 پرونده سفر های نوروزی  با ارائه آخرین آمار های 
تردد در بخش های مختلف  حمل ونقلی بسته شد 
با توجه به آن که سفر های نوروزی سال ۱۴۰۳ از 
۲۴ اسفند ماه  سال گذشــته تا ۱۹ فروردین ماه  
امسال ادامه داشــت طبق آخرین آمار های اعلام 
شده از سوی هادیانفر معاون حمل ونقل وزیر راه 
وشهرســازی در این بازه زمانی  ۱۸ میلیون و ۶۱ 
هزار و ۵۹ نفر از ناوگان عمومی استفاده کردند که 
تقریبا یک درصد کاهش نسبت به سال گذشته 

داشتیم.
هادیان فر در ادامه گفت: بیش از ۶ میلیون و ۹۳۹ 
هزار نفر از ناوگان جاده ای استفاده کردند و بیش 
از ۶ میلیون و ۵۶۸ هزار نفر به عنوان مسافر دریایی 
و گردشگر از خدمات کشتیرانی در خلیج فارس و 
دریای خزر استفاده کردند. هادیان فر با بیان اینکه 
خدمات به صورت لحظه ای به مردم ارائه شد، گفت: 
صرفاً تأخیر ها در حوزه هوایــی و دریایی به دلیل 

شرایط جوی و ایمنی مسافران صورت گرفته است 
و سعی شد که برنامه کنسلی سفر نداشته باشیم.

معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه روزانه 
بیش از ۲ هزار اتوبوس از تهران اعزام می شــدند، 
گفت: بیشترین ســفر های زمینی به استان های 
مازندران، گیلان، خراسان رضوی و اصفهان بوده 
است و در خصوص اتوبوس ها شاهد ۳ میلیون و 
۷۷۶ هزار تردد بودیم که ۵ درصد رشد نسبت به 

سال گذشته داشته است.
وی در خصوص کل خودرو هــا نیز گفت: بیش از 
۵۳۰ میلیون تردد در کشور رخ داد و روزانه ۱۲۰ 
میلیون لیتر بنزین مصرف شد که نسبت به سال 
گذشته ۶ درصد افزایش داشته است. در این بین 
نیز بیش از ۲۳ میلیون خودروی شخصی در کشور 
سفر داشــتند که تقریباً برابر با همه خودرو های 

موجود در کشور است.
هادیان فر با اشــاره به اینکه در ســفر های ریلی 
بیشترین سفر ها به مشهد صورت گرفت، گفت: 
در حوزه هوایی بیشترین سفر های داخلی به مشهد 
و کیش بوده و در پرواز های خارجی نیز مهم ترین 

مقاصد، ترکیه، دوبی وعراق بوده است.

صادرات زعفران به ۲۱۶ تن رسید

تبادل برق ایران با کشورهای همسایه ۳۰۰۰ مگاوات است

پرونده سفر های نوروزی با ۵۳۰ میلیون تردد جاده ای بسته شدافزایش قیمت گوشت قرمز تکذیب شد
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معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: مراحل تصویب 
احداث ۵۳ شهرک مسکونی طی شده یا در حال 
طی شــدن اســت. معاون وزیر راه و شهرسازی 
گفــت: مراحل تصویــب احداث ۵۳ شــهرک 
مسکونی طی شده یا در حال طی شدن است که 
می تواند به خانه دار کردن فاقدان مسکن کمک 

زیادی کند.
ارســلان مالکی مدیرعامل سازمان ملی زمین و 
مسکن، گفت: یکی از مهم ترین و شاخص ترین 
اقدامات وزارت راه و شهرسازی در سال گذشته  
میزان زمین های تامین شده برای طرح نهضت 

ملی مسکن بود.
او گفت: به طــور کلی و در حــال حاضر میزان 
اراضی در حال آماده ســازی بــرای طرح های 
مسکن بیش از ۳۷ هزار هکتار زمین معادل بیش 
از یک میلیون و ۲۵۰ هزار واحد است که تامین 
این میزان زمین در سازمان ملی زمین و مسکن 

بی سابقه بوده است.
مالکی افزود:  اولویت سازمان ملی زمین و مسکن 
در سال جدید  انجام دقیق برنامه اجرایی تدوین 
شده تا پایان سال گذشته بود به طوری که تمامی 
موارد موجود در این برنامه مهم و از اولویت های 

کاری امسال سازمان ملی زمین و مسکن است.
معاون وزیر راه تصریح کرد: در اســفندماه سال 
گذشته بیشــترین وقوع و رفع تعرض به اراضی 
دولتی در استان تهران، فارس و خراسان رضوی 
روی داده و یگان حفاظت سازمان ملی زمین و 
مسکن در آخرین ماه ســال گذشته ۲۶۷ مورد 
تعرض به زمین های دولتی به مســاحت ۱۴۳ 
هکتار را به صورت فوری رفع کرده است. مالکی 

بیان کرد: بحث مســکن یک نیاز اساسی است 
که همه آحــاد جامعه به نوعی بــا این موضوع 
دست به گریبان هستند و بین ۳۰ تا ۶۰ درصد 
 از درآمد خانوارها به بخش مســکن اختصاص

 پیدا می کند.
او گفت: برای طرح نهضت ملی مسکن تا به امروز 
نزدیک به ۳۸ هزار هکتار زمین تامین شده است. 
از ۱۱۸ هزار واحد تعریف شده تاکنون در استان 
خراســان رضوی بیش از ۵۰ هزار واحد آن در 
اراضی دولتی شروع  شده است. مالکی با تاکید بر 
اینکه روند الحاق این اراضی به محدوده شهرها 
کاملًا کارشناسی شــده بوده است، تصریح کرد: 
کل اراضی مکان یابی شده حدود ۸۴ هزار هکتار 
بود و پس از طی مطالعات ابتدایی و کارشناسی 
در کارگروه های فنی به ۳۸ هزار هکتار رســیده 
که این نشان دهنده این است که حتی یک متر 
از اراضی الحاقی بدون بررســی در کارگروه های 

کارشناسی تصویب نشده است. 
او افزود: در بحث تســهیلات، تسهیلات بانکی 
طرح نهضت ملــی مســکن از ۳۵۰ میلیون به 
۵۵۰ میلیون رسید و نرخ ســود از ۲۳ درصد به 
۱۸ درصد کاهش یافته که ایــن کمک بزرگی 
به طرح خواهد کرد. مالکی با اشــاره به اقدامات 
انجام شــده در حوزه شهرک ســازی گفت: ۵۳ 
شهرک در کارگروه امور زیربنایی و ۴۷ شهرک در 
شورای برنامه ریزی استان ها به تصویب رسیده 
و به معاونت شهرســازی و معماری وزارت راه و 
شهرسازی ابلاغ شده اســت که این معاونت ۲۰ 
شهرک را تعیین تکلیف و مصوبه در رابطه با آنها 

ابلاغ کرده است.

مدیرکل دفتر میوه های گرمسیری وزارت جهاد 
گفت: بنابر آمار سال گذشته ۳۹۰ هزارتن خرما 
با ارزش ۳۴۵ میلیون دلار صادر شد. زهرا جلیلی 
مقدم مدیرکل دفتر میوه های گرمسیری گفت: 
بنابر آمار سال گذشته بیش از یک میلیون و ۶۵۸ 
هزارتن خرما تولید شد که نسبت به سال ۱۴۰۱، 

۴ درصد افزایش داشته است.
به گفته او، طبق آمار سال گذشته ۳۹۰ هزارتن 
خرما به ارزش ۳۴۵میلیون دلار صادر شد که در 
مقایسه با سال ۱۴۰۱ قبل از نظر وزنی ۷ درصد و  

ارزشی ۱۰درصد افزایش داشته است.

جلیلــی مقــدم ســاماندهی تولید نهــال به 
عنــوان اصلی ترین نهــاده زیر بخــش باغبانی، 
احــداث خزانه پا جــوش، باغ مــادری و باغات 
الگویــی مــدرن و مکانیــزه در اســتان های 
زیربنایــی برنامه هــای  از  را   خرماخیــز 

 اعلام کرد.
مدیرکل دفتر میوه های گرمسیری وزارت جهاد 
گفت: شناسنامه دار کردن، ایجاد مجتمع کشت 
بافت خرما، اصلاح باغات، حذف باغات قدیمی 
و فرســوده جایگزینی ارقام تجاری  از اقدامات 

مرتبط با تکمیل زنجیره ارزش خرماست.

حمید نیکدل، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان 
کاغذ و مقوای تهران درباره وضعیت بازار کاغذ، 
گفت: در ماه های پایانی ســال گذشــته، برخی 
عوامل موجــب نگرانــی اهالی چاپ و نشــر و 
واردکنندگان کاغذ شــد؛ ایجاد ســقف واردات 
موجب شد که تجار نتوانند به میزان کافی کاغذ 

به کشور وارد کنند.
 رئیس اتحادیه صنف فروشندگان کاغذ و مقوای 
تهران با اشــاره به وضعیت بازار کاغذ در ســال 
۱۴۰۳، عنوان کرد: در روزهای آغاز سال جدید 
قرار داریم؛ قیمت ها در بازار هنوز مشخص نشده 
و به اصطلاح گیج است اما کالا به میزان مورد نیاز 

مصرف کنندگان و مشتریان وجود، دارد.
وی با بیان اینکه قیمت جهانی کاغذ و خمیر کاغذ 
طی ماه های اخیر سیر نزولی داشته است، گفت: 
در این ماه ها بهای جهانی این دو کالا بین ۱۰۰ 
تا ۱۵۰ دلار کاهش قیمت داشــته و پیش بینی 
می شود که این موضوع به زودی بر قیمت نهایی 

کاغذ در ایران تاثیر خواهد داشت.
نیکدل با بیــان اینکه قیمت هــای کنونی بازار 
کاغذ همانند فروردین ماه ســال گذشته است، 
افزود: طی روزهای اخیر به دلیل نوســانات نرخ 
ارز، قیمت کاغذ تحریر افزایش داشــته است اما 
به زودی با ثبات نرخ ارز بــار دیگر به قیمت های 

سابق برمی گردد. وی ادامه داد: در ماه های پایانی 
سال گذشته، برخی عوامل موجب نگرانی اهالی 
چاپ و نشر و واردکنندگان کاغذ شد؛ ایجاد سقف 
واردات موجب شد که تجار نتوانند به میزان کافی 
کاغذ به کشور وارد کنند. در این زمینه، خواستار 
رفع سقف واردات هستیم که امیدوارم در سال 

جدید اجرایی شود.
نیکدل با اشاره به موجودی خوب کاغذ در بازار، 
گفت: بخش عمده کاغذهــای تحریر مورد نیاز 
در کشور از کشــورهای چین و اندونزی است و 
مصرف کنندگان می توانند کالای مورد نیاز خود 

را به راحتی از بازار تهیه کنند.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان کاغذ و مقوای 
تهران همچنین به تولید کاغذ داخلی اشاره کرد 
و افزود: با توجه به افزایش تــوان تولید داخلی 
کاغذ تحریر پارس و مازندران که وعده آن برای 
سال ۱۴۰۳ داده شده است و موجودی انبارها، 
پیش بینی این اســت که در این حوزه افزایش 
قیمت زیادی نخواهیم داشــت. در بازار هر بند 
کاغذ تحریر ۷۰ گرمــی ۷۰ در ۱۰۰ اندونزی به 
قیمت یک میلیون و ۳۳۰ هــزار تومان و هر بند 
کاغذ تحریر اندونزی ۷۰ گرمــی ۶۰ در ۹۰ به 
قیمت یک میلیون و ۱۳۰ هــزار تومان در بازار 

خرید و فروش شد.

معاون اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد کشور 
گفت: صنعت فولاد دهمین جایــگاه را در دنیا به 
لحاظ تولید و پانزدهمین جایــگاه صادرات را در 
جهان دارد. وحید یعقوبی گفــت: صنعت فولاد 
کشور رتبه دهم دنیا به لحاظ تولید و رتبه پانزدهم 
به لحاظ صادرات را دارد، مقصد صادراتی صنعت 
فولاد ایران بیش از ۳۵ کشــور دنیاست و لذا این 
صنعت دارای بازار خوب و مقبولیت جهانی بالاست.

معاون اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد اضافه 
کرد: در حوزه توســعه بازارهای صادراتی، دولت 
می تواند با توسعه دیپلماسی اقتصادی با کشورهای 
منطقه وارد مذاکره شود و از این طریق امتیازهایی از 
جمله کاهش تعرفه های واردات در کشورهایی مثل 
عراق را به نفع فولادسازان بگیرد؛ ضمن اینکه تداوم 
اصلاح سیاست ها مثل کاهش عوارض صادراتی در 
اسفندماه سال گذشته و بخشی از مقررات ارزی 

منتج به رشد صادرات می شود.
یعقوبی با اشــاره به اینکه صنعت فــولاد در کنار 
پتروشیمی بخش اصلی ارزآوری غیرنفتی کشور 

را به دوش کشیده است، گفت: این صنعت توانسته 
است تا ارز صنایع وابســته و دارو را تامین کند و 
اثربخشی خوبی بر روی کل صنایع و اقتصاد کشور 
داشته باشــد. وی ادامه داد: در سال ۱۴۰۲ فولاد 
توانست صادرات ۷.۶ میلیارد دلاری را رقم بزند. در 
سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱، ارزش صادرات 
۱۸ درصد رشد داشــت که به معنی افزایش ۱.۲ 

میلیارد دلاری درآمد ارزی این صنعت است.
معاون اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد با تاکید 
بر اینکه صنعت فولاد در شرایط تحریم مضاعف 
هم موفق عمل کرده است، گفت: با اینکه هم کل 
صنعت فولاد مورد تحریم قــرار گرفته و هم تک 
تک کارخانه های بزرگ فولاد کشور تحریم شده 
اند، ولی توانسته اند تحریم ها را بی اثر کنند و هم 
رشد تولید را میسر کنند و هم رشد درآمد ارزی. 
یعقوبی بیان کرد: تولید فولاد میانی در ۱۱ ماه سال 
گذشته نسبت به دوره مشابه سال ۱۴۰۱ افزایش 
۵.۸ درصدی و تولید آهن اســفنجی افزایش ۸.۸ 

درصدی داشته است.

مدیرعامل ســازمان ملی 
زمین و مسکن، تامین زمین 
و مردمی ســازی ســاخت 
مســکن را در اولویت این 
سازمان دانست. به گزارش 
وزارت راه و شهرسازی، »ارسلان مالکی« در نخستین 
نشست شورای مدیران سازمان ملی زمین و مسکن 
در سال ۱۴۰۳ با بیان اینکه رویکرد اصلی امسال این 
سازمان مشارکت و تفکر جمعی است، گفت: لازمه 
پیشرفت و دستیابی به اهداف مورد نظر در سازمان 
با اســتفاده از ظرفیت های موجود و تلاش مضاعف 

امکان پذیر خواهد بود.
وی با اشاره به اقدامات این سازمان در سال گذشته، 
افزود: میزان زمین های تامین شده برای طرح نهضت 
ملی مسکن، یکی از مهم ترین و شاخص ترین اقدامات 
وزارت راه و شهرسازی در ســال گذشته  بود. معاون 
وزیر راه و شهرسازی، ظرفیت نیروی انسانی شاغل 

در سازمان ملی زمین و مســکن را از نقاط قوت این 
مجموعه برشمرد و تاکید کرد: اکنون میزان اراضی 
در حال آماده سازی برای طرح های مسکن بیش از ۳۷ 
هزار هکتار زمین معادل بیش از یک میلیون و ۲۵۰ 
هزار واحد است که تامین این میزان زمین در سازمان 

ملی زمین و مسکن بی سابقه بوده است.
وی، اولویت سازمان ملی زمین و مسکن در سال جدید 
را انجام دقیق برنامه اجرایی تدوین شده پایان سال 
قبل دانســت و اضافه کرد: همه موارد موجود در این 
برنامه مهم و از اولویت های کاری امسال سازمان ملی 

زمین و مسکن است.
تکمیل و توســعه ســامانه تدوین پایش و ارزیابی 
برنامه اجرایی، مولدسازی و درآمدزایی برای اجرای 
پروژه های جدید، تامین زمین برای طرح نهضت ملی 
مسکن، بازشماری منابع و ایجاد آرشیو الکترونیکی، 
انجام تفاهمات برای ساخت مســکن، اجرای قانون 
کاداستر، ساماندهی نیروی انسانی، اصلاح ساختار 
اداری و انجام امور پژوهشی و آموزشی در سازمان، از 
دیگر مواردی بود که مدیرعامل سازمان ملی زمین و 

مسکن بر اهمیت انجام آنها تاکید کرد. در همین زمینه 
رییس هیات عامل صندوق ملی مسکن از برنامه ریزی 
این صندوق برای جذب ســرمایه های خرد مردم به 
منظور رونق تولید مسکن خبر داد. به گزارش وزارت 
راه و شهرسازی، "محمدرضا مهدیار اسماعیلی" با بیان 
اینکه یکی از مهم ترین آسیب های مشارکت طلبی از 
سرمایه های مردم در ســال های گذشته، عدم توجه 
به تخصیص سود مناسب برای مشارکت کنندگان و 
سرمایه گذاران بوده است، گفت: این صندوق امسال 
جذب سرمایه های خرد مردم برای امر تولید مسکن با 

اعطای سود مناسب را در برنامه دارد.
رئیس هیات عامل صندوق ملی مسکن تصریح کرد: 
صندوق ملی مسکن به عنوان نهاد مالی در حوزه تامین 
مالی مسکن کشور، در کنار استفاده از منابعی مانند 
آورده متقاضیان، منابع بانکی و تسهیلات دولتی، با 
بهره گیری از ظرفیت های قانونی مانند صندوق های 
املاک و مستغلات و مسکن و ساختمان اقدام به جذب 

سرمایه های خرد خواهد کرد.
مهدیار اسماعیلی خاطرنشان کرد: در این شیوه علاوه 

بر رونق تولید مسکن و تامین نیاز متقاضیان مسکن، با 
پرداخت سود کافی، به نیاز سرمایه گذاران پاسخ داده 
خواهد شد و مشــارکت مردمی نیز افزایش می یابد. 
گفتنی است، صندوق ملی مســکن در سال ۱۴۰۱ 
با هدف هم افزایی، تقویت توان حمایتی و تخصیص 
بهینه منابع مالی بخش مسکن و با کارکرد تجمیع و 

تخصیص منابع مالی تشکیل شده  است. شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مردمی سازی ساخت مسکن در اولویت قرار دارد

جذب سرمایه های خرد برای تولید مسکن
تصویب احداث ۵۳ شهرک مسکونی در کشور

۳۹۰ هزارتن خرما صادر شد

عقب گرد قیمت  کاغذ با ثبات نرخ ارز

ایران رتبه ۱۵ صادرات فولاد در جهان 

تقویت بازار تولید واحدهای مسکونی
حسن محتشم، کارشناس مسکن

بارا مسکن به دلیل نوسانات نرخ ارز گرفتار انتظارات 
تورمی شده اســت. نرخ ارز تاثیر مستقیم بر بازار 
مسکن دارد. همچنین این اتفاق به کاهش تولید 
مسکن می انجامد که چشم انداز خوبی برای این 
بازار نمی توان متصور شــد. این در حالی است که 
بخش مسکن همواره کمی عقب تر از تورم گام برمی 
دارد. ممکن است حتی پس از کاهش نرخ ارز، شاهد 
جهش قیمتها در بازار مســکن برای جبران عقب 

ماندگی باشیم.
به عبارت دیگر، ممکن است بازار ملک بعد از دو تا سه 
سال خیز برمی دارد و نه تنها عقب ماندگی گذشته 
را جبران می کند بلکه بالاتر از میزان رشــد تورم 
افزایش می یابد. از آن طرف به دلیل شرایط رکودی 
که سه سال با آن مواجه بوده با کمبود مسکن مواجه 
می شویم. در چند سال اخیر نیز آمار ساخت و ساز 
کاهشی بوده است. بخش خصوصی توانایی ساحت 
مسکن را دارد. استفاده از توان بخش خصوصی می 
تواند بازار مسکن را به رونق برساند. در حال حاضر 
ساخت و ساز به دلیل هزینه بالایی که دارد در رکود 
است. دولت می تواند با بکارگیری بخش خصوصی 

سالانه نیاز بازار مسکن را تامین کند.  
از طرفی دیگر تنها راه برای افزایش مشارکت مردم 
و بخش خصوصی کاهش مدت زمان صدور پروانه 
های ساختمانی و بهبود وضعیت بوروکراسی های 
اداری است که این امر خود زمینه ساز تقویت بازار 

تولید واحدهای مسکونی می شود.
به نظر نمی رسد که وضعیت جالبی را در بازار مسکن 
شاهد باشــیم. با توجه به روند فعلی اقتصاد و نبود 
برنامه مشخص برای افزایش تولید در برنامه توسعه و 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ پیش بینی سال رکودی را 
برای ساخت و ساز داریم. ممکن است قیمت مسکن 
در محدوده کمتر از نــرخ تورم حرکت کند اما این 

ثبات احتمالی نیز بلندمدت نخواهد بود.
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فناوری و 
اطلاعات

نانومواد جدید ضدعفونی کننده از راه رسید
دو محصول نسل جدید نانو مواد ضدعفونی کننده توسط پژوهشگران یکی از شرکت های 

دانش بنیان مستقر در مرکز رشد پژوهشگاه مواد و انرژی تولید شد.
به گزارش پژوهشگاه مواد و انرژی، ابوذر مسعودی، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان گفت: 
محلول ضدعفونی کننده هوای بیمارستان و ماسک نانو پوشش آنتی ویروس-آنتی باکتری 
دو محصول نسل جدید نانو مواد ضدعفونی کننده هستند که ما در این شرکت دانش بنیان 

موفق به تولید آن شدیم.
وی افزود: از بین بردن ویروس ها در ۵ دقیقه در محیط های بیمارستانی با محلول و دوام ۱۲ 
ساعته ماسک از جمله کاربردهای این محصولات است. این پژوهشگر اظهار کرد: محلول 
ضدعفونی کننده ساخته شده کاملا بدون بو و غیرسمی است و تا ۹۹/۹۹ درصد می تواند در 

برابر باکتری مقاوم باشد و برای فلزات نیز خوردگی ایجاد نمی کند.
این محصولات که با هدف ارتقای بهره وری در صنعت ســلامت تجاری سازی شده اند، 
 EN تاییدیه ها و مجوزهای لازم را دریافت کرده و تست های آنتی باکتریال آنها با استاندارد
آلمان تایید شده است. این طرح توسط ابوذر مسعودی، عضو هیات علمی و محیا نانگیر 

دانشجوی دکتری مواد پژوهشگاه مواد و انرژی ساخته شده است.

اتصالات ۵G  از ۱.۶ میلیارد گذشت
فناوری نسل پنجم ارتباطی تا امروز سریع ترین نرخ راه اندازی نسل جدید تلفن همراه را 
داشته و تا پایان سال ۲۰۲۲ از یک میلیارد اتصال فراتر رفت؛ در پایان سال ۲۰۲۳ به ۱.۶ 

میلیارد رسیده و پیش بینی می شود تا سال ۲۰۳۰ به ۵.۵ میلیارد اتصال برسد.
به گزارش ایسنا، انتظار می رود براساس گزارش GSMA که اتصالات ۵G تا سال ۲۰۲۹ 
بیش از نیمی )۵۱ درصد( از اتصالات تلفن همراه را تشکیل دهد. پیش بینی می شود که تا 

سال ۲۰۳۰ این میزان ۵۶ درصد افزایش یابد.
»فناوری نســل پنجم ارتباطی« نه تنها به عنوان یک محصول مصرفی برای ســرعت 
دانلود سریع تر بلکه به عنوان شبکه ای که می تواند زیربنای فناوری های جدیدی مانند 

اتومبیل های بدون راننده یا تاکسی های هوایی بدون خلبان باشد، قرار گرفته است.
نخستین شبکه های ۵G توسط اپراتورهای چین، کره جنوبی، آمریکا و اروپا در سال ۲۰۱۹ 
راه اندازی شدند و برخلاف غوغای اپراتورها درباره این نسل از فناوری، اکنون با گذشت ۵ 

سال ضریب نفوذ نسل پنجم ارتباطی در میان مصرف کنندگان کم است.

آیین نامه حمل و عرضه دارو از طریق سکوهای اینترنتی نهایی شد
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: با همراهی همکاران در وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی، »آیین نامــه حمل و عرضه دارو از طریق ســکوهای 
اینترنتی« نهایی شد. به گزارش ایرنا، بحث ارسال دارو توسط داروخانه ها مدتی 
است که مطرح است. برخی مخالف و برخی موافق ارسال دارو از این طریق هستند. 
در همین راستا برای سهولت مردم آیین نامه حمل و عرضه دارو از طریق سکوهای 

اینترنتی نهایی  شد.
در همین پیوند، »عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با انتشار پسُتی 
در شبکه اجتماعی ایرانی گفت: با همدلی و همراهی همکارانم در وزارت بهداشت، 
»آیین نامه حمل و عرضه دارو از طریق سکوهای اینترنتی« نهایی شد. وی افزود: 
با اجرای این طرح،  هموطنان در صورت تمایل می توانند داروهای مندرج در نسخه 
الکترونیکی خود را از داروخانه ها به صورت غیرحضوری و از طریق سکوهای مجاز 
تهیه کنند. وزیر ارتباطات همچنین از آغاز اجرای آزمایشــی این طرح در آینده 

نزدیک خبر داد.
در همین راستای »امین کلاهدوزان« رئیس مرکز مرکز توسعه تجارت الکترونیکی 
اظهار داشت: فعل »تحویل گیری از داروخانه دارای مجوز« و »حمل و تحویلدهی 

به متقاضی دارای نسخه معتبر« در محدوده کاری این سکوها است.
وی تصریح کرد: با توجه به این که در موضوع »توزیــع دارو«، افعالی نظیر فروش 
دارو، نسخه پیچی، مشــاوره و افعالی که جنبه پزشکی یا مداخله در امور سلامت 
دارد، از محدوده خدمات دهی این سکوها حذف شده و فقط فعل »تحویل گیری 
از داروخانه دارای مجوز« و »حمل و تحویلدهی به متقاضی دارای نسخه معتبر« 
در محدوده کاری این سکوها است، بررســی و جمع بندی تخصصی این مرکز به 
عنوان متولی تجارت الکترونیکی کشــور، بر این نکته تاکید دارد که این فعالیت 
هم اکنون ذیل قانون نظام صنفی قابل ساماندهی بوده و در موضوع دارو، حداکثر 
نیاز است که وزارت بهداشت اقدام به اعلام ضوابط اختصاصی کند. کلاهدوزان با 
اشاره به عدم اقدام موثر از سوی وزارت بهداشــت در راستای ساماندهی ضوابط 
این حوزه، گفت: سال گذشــته با توجه به مصوبه هیات وزیران با وجود پیگیری 
مراکز مختلف از جمله این مرکز، معاونت علمی ریاســت جمهوری، کمیسیون 
اصل نود مجلس شواری اســلامی، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، اما اقدام 
موثری از سوی وزارت بهداشت برای این ساماندهی انجام نشد که این عدم اقدام 
 مغایرت اساسی با قوانین کســب و کاری کشــور )به ویژه با توجه به حکم هیات 
مقررات زدایی( دارد. وی افزود: اقدامات انجام شده اخیر ســازمان غذا و دارو در 
برخورد با این سکوها، نه تنها اقدامی ســازنده و رو به جلو نبوده، بلکه با توجه به 
سیاست های کلی نظام مبنی بر واگذاری امور غیرحاکمیتی به بخش های غیردولتی 
که توسط رهبر معظم انقلاب و همچنین رئیس جمهوری تاکید شده و نیز با توجه 
به نامگذاری امسال با محوریت »مشارکت مردم«، خلاف سیاست های کلی کشور 
بوده و هست. رئیس مرکز مرکز توسعه تجارت الکترونیکی با تاکید بر بررسی های 
جامع این مرکز، به پیشنهادهایی اجرایی اشــاره کرد و ادامه داد: ساماندهی این 
سکوها ذیل قانون نظام صنفی در قالب اتحادیه کشوری کسب و کارهای مجازی 

که از نظر قانونی به طور کامل شانیت و محل ورود دارد.
کلاهدوزان به دیگر پیشــنهاد این مرکز اشــاره کرد و گفت: پیش نویس مربوط 
به ضوابط و شرایط فعالیت این ســکوها در کمیته ای با محوریت معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری و متشــکل از دستگاه های ذیربط شامل مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی، معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، معاونت حقوقی 
ریاســت جمهوری، وزارت اقتصاد، وزارت بهداشــت و نماینده اتحادیه کسب و 

کارهای مجازی و تصویب در هیات وزیران به صورت مستقیم، تهیه شود.

»اپل تی وی« با فیس تایم تماس ویدئویی می گیرد
طبق گزارشی جدید اپل تصمیم دارد با یکپارچه سازی دوربینی در دستگاه اپل تی وی 

امکان برقراری تماس با فیس تایم را به این گجت بدهد.
برنامه های اپل برای آینده محصول »اپل تی وی« در حال شکل گیری است. به نوشته مارک 
گرومن خبرنگار بلومبرگ، اپل مشغول بررسی است تا یک دوربین را به طور مستقیم در 
جعبه اپل تی وی یکپارچه کند. به این ترتیب می توان از دستگاه برای برقراری تماس فیس 

تایم و همچنین دیگر اپلیکیشن های ویدئو کنفرانس استفاده کرد.
این در حالی است که اخیرا اپلیکیشن فیس تایم در آپدیت tvOS۱7 نیز اضافه شده است. 
درحال حاضر کاربران می توانند با استفاده از دوربین های پشتی آیفون یا آی پد خود برای 
تماس های ویدئویی در نمایشگرهای بزرگتر استفاده کنند. اما نصب یک دوربین در جعبه 

اپل تی وی نیاز به یک دستگاه جداگانه برای برقراری تماس را از بین می برد.
گرومن در گزارش خود اشاره کرده بود احتمالا یکپارچه سازی دوربین در دستگاه به قابلیت 
هایی فراتر از تماس ویدئویی مربوط است. او در این زمینه به قابلیت کنترل تعاملی مبتنی 

بر حرکات اشاره کرده بود اما جزییات آن هنوز مشخص نیست.
گرومن همچنین به تحقیقات شرکت درباره یک نمایشگر هوشمند سبک مشابه آی پد 
ارزان قیمت نیز اشاره کرده است. این دستگاه می تواند از اتاقی به اتاق دیگر منتقل شود. 
طبق گزارش ها اپل تولید آزمایشی و محدود چنین محصولی را آغاز کرده اما تصمیم نهایی 

درباره رونمایی از دستگاه هنوز مشخص نیست.

اخبار

رییــس ســازمان توســعه 
همکاری های علمی و فناورانه 
بین المللــی گفــت: صادرات 
محصولات دانــش بنیان در 
سال ۱۴۰۲، ۱ میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون دلار بوده و پیش بینی می کنیم که این عدد به 
۲ میلیارد دلار نیز برســد. امیرحسین میرآبادی ضمن 
اشاره به اینکه در سال ۱۴۰۲ تحرک خوبی در تعاملات 
علم و فناوری شاهد بودیم و سال بسیار خوبی به لحاظ 
تعاملات بین المللی داشتیم، اظهار کرد: در سال ۱۴۰۲ 
با حمایت های سازمان توســعه همکاری های علمی و 
فناورانه بین المللی شــرکت های دانش بنیان ایرانی به 
۳۵ نمایشگاه بین المللی اعزام شدند و از طرفی پذیرای 

حدود ۱۰۰ هیأت خارجی در داخل کشور بودیم.
میرآبادی با اشاره به اینکه تعداد و حجم برنامه های بین 
المللی نسبت به سال ۱۴۰۱، ۱۲ برابر شده است، افزود: 
تلاش می کنیم همین رشــد را در ســال ۱۴۰۳ داشته 
باشیم و پیش بینی ما این اســت که سال ۱۴۰۳، سال 
پرکار بین المللی در حوزه علم و فناوری باشد. با توجه به 

اینکه در سال ۱۴۰۲ پایه یک سری ارتباطات گذاشته 
شد، سال ۱۴۰۳ توافق نامه ها و تفاهم نامه ها عملیاتی و 

به بهره برداری خواهد رسید.
رئیس سازمان توســعه همکاری های علمی و فناورانه 
بین المللی تمرکز ویژه بر آفریقا، آمریکای لاتین و شرق 
آسیا را به عنوان مقاصد بین المللی حوزه علم و فناوری 

در سال ۱۴۰۳ برشمرد.
وی در ادامه درباره میزان صادرات دانش بنیان توضیح 
داد و گفت: صادرات محصولات و دســتاوردهای دانش 
بنیان در ســال ۱۴۰۱ حدود ۸۶۹ میلیون دلار بوده که 
در اواخر ســال ۱۴۰۲ به ۱ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار 
افزایش یافته و پیش بینی می کنیم کــه این عدد به ۲ 
میلیارد دلار هم برسد. در سال ۱۴۰۲ مجموعاً محصولات 
دانش بنیان حدود 7۰۰-۸۰۰ شــرکت به بیش از ۸۵ 
کشور صادر شده است. این رشــد صادرات از طرفی با 
تلاش و توجه شرکت ها و از ســوی دیگر با برنامه های 
حمایتی معاونت علمی محقق شــد و امیدواریم همین 

رشد را در سال ۱۴۰۳ شاهد باشیم.
میرآبادی در پاسخ به سوالی درباره مشکل شرکت های 
دانش بنیان در زمینه رفع تعهدات ارزی گفت: در حال 
حاضر اتفاق خوبی که افتاده این اســت که شرکت های 
دانش بنیان در قبال صــادرات محصولات دانش بنیان 

می تواند ارز حاصل از صادراتشــان را با نــرخ توافقی با 
مجموعه هایی که ارز نیــاز دارند، مبادلــه کنند و این 
شرایط از یک سو مشکلات رفع تعهدات ارزی را برطرف 
می کند و هم شرکت ها می توانند ارزشان را با نرخ بهتری 
نسبت به ســامانه های موجود به ریال تبدیل کنند. این 
یک عایدی خوبی برای شــرکت های دانش بنیان است 
و خوشبختانه چند شــرکت ارز حاصل از صادرات را به 

مجموعه هایــی داده اند که ارز نیاز دارنــد. لازم به ذکر 
اســت؛ رفع تعهد ارزی صادرات دســتورالعملی است 
که مطابــق آن صادرکننــدگان کالا و خدمات جهت 
برخورداری از معافیت های مالیاتی ملزم به رفع تعهدات 
ارزی خود هســتند و باید طبق آئین نامــه رفع تعهد 
 ارزی، ارز حاصــل از صــادرات را به چرخــه اقتصادی 

کشور برگردانند.

ارزآوری به ۲ میلیارد دلار می رسد

صادرات دانش بنیان ها به ۸۵ کشور 
News kasbokar@gmail.com

طیف های مختلفی از مردم درگیر کلاهبرداری های اینترنتی 
از جمله پیامک های جعلی می شوند؛ چراکه مجرمان سایبری 
بر ناآگاهی برخی افراد حساب می کنند. در همین رابطه سال 
گذشته هشدارهای متعددی برای آگاهی بیشتر شهروندان 
نســبت به پیامک های جعلی ارائه شد. مجرمان سایبری با 
مجرمان سنتی تفاوت هایی دارند؛ مجرمان سایبری افرادی با 
سواد و تحصیل کرده هستند که به واسطه هوش و ذکاوت به 
جرم روی می آوردند که با مجرمان سنتی که معمولا بی سواد، 

کم سواد و یا متوسط هستند، تفاوت دارند.
شیوه و شگرد مجرمان سایبری گسترده تر از مجرمان سنتی 
اســت چراکه مجرمان سایبری اغلب با اســتفاده از ابزارها 
و فناوری های نوین مرتکب جرم می شــوند، در مقایسه با 
مجرمان سنتی که ابزار و تجهیزات قدیمی دارند. مجرمان 
سایبری اغلب نوجوان و جوانند و نیاز به همکار یا مالخر ندارند. 
ارتکاب جرم مجرمان سنتی در ساعات خاصی رخ می دهد، 

اما مجرمان سایبری نیاز به زمان و مکان مشخصی ندارند.
امــروزه کلاهبــرداری پیامکــی یکــی از شــایع ترین 
کلاه برداری هاست؛ در واقع این روزها پیامک هایی به افراد 
داده می شود که حاوی لینک هستند و به محض اینکه افراد 
بر روی لینک کلیک می کنند، هکرها به پیامک های گوشی 
فرد دسترسی پیدا می کنند و می توانند حساب بانکی افراد 

را خالی کنند.
اواخر مرداد سال ۱۴۰۲ ســازمان تأمین اجتماعی نسبت 

به ارســال پیامک های جعلی به بیمه شدگان و درخواست 
اطلاعات شخصی هشدار داد. این سازمان با صدور اطلاعیه ای 
پیرامون تلاش افراد ســودجو و متخل برای سوءاستفاده از 
نام، عنوان یا لوگوی این سازمان اعلام کرد؛ هرگونه تماس یا 
پیامکی مبنی بر درخواست ارسال اطلاعات شخصی و مالی 
بیمه شدگان و بازنشستگان، مورد تأیید این سازمان نیست 
و اطلاعیه های رسمی سازمان علاوه بر شعبه های بیمه ای، 
صرفاً از طریق درگاه های ارتباطی رسمی این سازمان منتشر 

می شود.
البته با گذشت تقریبا چهار ماه رئیس پلیس فتای البرز از دانش 
آموزان درخواست کرد به پیام های تبلیغی کذب اینترنت 
رایگان توجه نکنند تا در دام کلاهبرداران سایبری نیافتند. 
او توضیح داد که برخی مجزمان سایبری، پیامک تبلیغی با 
عنوان ۳۲ گیگ اینترنت رایگان در بستر شاد از سوی آموزش 
و پرورش را در فضای مجازی منتشر و با تبلیغات گشترده در 
شبکه های اجتماعی، دانش آموزان را به درگاه جعلی تشویق 

می کنند.
از دیگر پیامک های جعلی ارسال شده در سال گذشته می توان 
به بســته اینترنت رایگان اشاره کرد. ســال گذشته وزارت 
ارتباطات اقدام به فعال ســازی اینترنتی رایگان برای همه 
شهروندان کرد و به موازات انجام این کار برخی از کلاهبرداران 

نسبت به سوء استفاده از موقعیت پیش آمده کردند.
در این راســتا رئیس پلیس فتا اســتان ســمنان از عموم 

شهروندان و کاربران فضای مجازی در خواست کرد مراقب 
لینک های جعلی با عنوان ثبت نام اینترنت رایگان اهدایی 
دولت باشند. ارســال پیامک جعلی سامانه ثنا قوه قضائیه و 
هشــدار به آن از جمله پرتکرار و مهم ترین پیام های جعلی 
 بود که برای کاربران ارسال شد و قوه قضائیه بارها درباره آن 

هشدار داد.
مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان همدان در 
این زمینه توضیح داد که اغلب پیامک های ارسال با عنوان 
»ابلاغیه الکترونیکی در حســاب کاربری شما«، »شکایت 
علیه شما، پیگیری در سامانه« و یا موارد مشابه که لینک نیز 
به همراه دارد با سرشماره های مشخصی)شماره تلفن همراه 
شــخصی( کاملًا جعلی بوده و شهروندان با مشاهده چنین 
پیامک هایی در همان لحظه اول به علــت نگرانی از اینکه 
شکایت علیه وی چه بوده؟ یا پرونده قضایی مطروحه علیه 
وی چیست؟ بدون توجه به سرشماره، لینک جعلی را باز کرده 
و برای مشاهده اخطاریه جعلی، حتی با پرداخت مبلغ جزئی 
قصد دریافت اخطاریه را دارند؛ حال آن که بدافزار از طریق 
همان لینک، پس از دریافت اطلاعات کارت بانکی نسبت به 

برداشت موجودی بانکی مالباخته اقدام می کند.
او تأکید کرد که پیامک اصلی ســامانه ثنا قوه قضائیه فاقد 
لینک است و حاوی لینک پرداخت وجه نبوده چراکه تحت 
هیچ شرایطی برای مشــاهده اوراق قضایی نیازی به واریز 
وجه نیست ضمن آن که سرشماره سامانه ابلاغ الکترونیک 

 قضایی با عنوان ADLIRAN و در سامانه ثنا با عنوان سایت 
eblagh.adliran.ir است. علاوه بر موارد گفته شده سال 
گذشته نسبت به پیامک های جعلی کالابرگ الکترونیکی هم 
هشدار داده شد. به دنبال مطرح شدن گزارش هایی در زمینه 
ارســال برخی پیامک ها با محتوای طرح فجرانه کالابرگ 
الکترونیکی مطرح شــد که نیازمند است شهروندان توجه 

داشته باشند این پیامک ها جعلی است.
طبق تأکید مســئولان اســتفاده از طرح فجرانه کالابرگ 
الکترونیکی هیچ پیش شرطی نداشت و اگر فروشگاهی برای 
اســتفاده مردم از اعتبار تشویقی کالابرگ الکترویک پیش 

شرطی بگذارد، این موضوع تخف محسوب می شود.
پیامک های جعلی دریافت سود سهام عدالت از دیگر مواردی 
بود که سال گذشــته درباره آن اطلاع رسانی و نسبت به آن 
هشدار داده شد. دستیار ویژه و مشاور رئیس سازمان بورس 
و اوراق بهادار در امور ســهام عدالت در این زمینه اعلام کرد 
ســهامداران مراقب پیامک های جعلی درباره دریافت سود 
سهام عدالت باشــند چون بیشــتر درگاه های اینترنتی یا 
پیامک های ارسالی درباره ســهام عدالت جعلی و آلوده به 

بدافزار است.
بنابراین با توجه پیامک های جعلی اشاره شده از آن جایی که 
از ارسال این پیام ها هک گوشی یا خالی کردن حساب بانکی 
توصیه می شود تا حد ممکن کاربران و شهروندان از کلیک بر 

روی لینک های ناشناس خودداری کنند.

پیامک هایی که شهروندان را به دام انداخت

دبیر ســتاد فناوری  های فرهنگــی و نــرم معاونت علمی 
ریاست جمهوری با اشاره به ارتقاء وضعیت بازیگران زیست بوم 
صنایع خلاق، از پیگیری تشکیل آزمایشگاه تأثیر و کنسرسیوم 
صادراتی تولیدکنندگان اسباب بازی از سوی این ستاد خبر 
داد. به گزارش ایســنا، صنایع فرهنگی و خلاق از بخش های 
جدایی ناپذیر جوامع بشــری هستند. ســینما، انیمیشن، 
اسباب بازی و بازی های رایانه ای، نشر کتاب و مجله تنها بخشی 
از صنعت وسیعی هســتند که ما آن را با عنوان صنایع خلاق 
می شناسیم. ستاد فناوری  های فرهنگی و نرم معاونت علمی 
طی سال گذشته در این حوزه اقدامات متنوعی از جمله بازبینی 
و کارشناسی پروژه های ارتقاء تاب آوری ملی و رقابت پذیری 
بین المللی، بررسی و نظرسنجی از دستگاه های اجرایی مرتبط 
و طراحی ساختار اولویت دهی برای حوزه های ۱۹گانه سند 
ملی توسعه فناوری های فرهنگی و نرم و برنامه ریزی و تدوین 
پیش نویس اجــرای ۶۰ اقدام راهبردی مورد تاکید ســند و 
همچنین تشکیل و فعال سازی کارگروه های تخصصی به عنوان 
هسته  های اندیشه ورزی ستاد براساس برنامه ها و خوشه های 
ذیل سند ملی و نیز برنامه ریزی برای تقویت توسعه صادراتی 
صنایع خلاق را انجام داده است. همچنین، با دانشگاه ها و مراکز 
فرهنگی مختلفی موافقت نامه های متعددی امضا و رویدادهایی 

را برگزار کرده است.
مسعود حسنلو، دبیر ستاد فناوری  های فرهنگی و نرم در این 
باره با بیان اینکه این ستاد در راستای گفتمان سازی و ترویج 
زیست بوم خلاق و نوآوری، رویدادهایی را یا به شکل اختصاصی 
و یا با مشــارکت نهادهای دیگر برگزار کرده است، گفت: این 
رویدادها شــامل رویداد ملی بازی نامه نویســی )بازیستا( با 
مشارکت حوزه هنری کودک و نوجوان، حمایت از برگزاری 
رویداد همرسان فعالان اقتصاد خلاق با موزه های دفاع مقدس با 
همکاری موزه ملی دفاع مقدس، همکاری، حمایت و حضور در 
رویداد نوپیا؛ دومین دورهمی سالانه نوآوران اجتماعی سراسر 
کشور، دورهمی خانه های خلاق و نوآوری ایران در اردیبهشت 
ماه ۱۴۰۲ با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری، دورهمی زیست بوم صنایع خلاق با موضوع 
نقد و بررسی مستند لاتارینو در خرداد ماه ۱۴۰۲ )با همکاری 
خانه خلاق و نوآوری ایلسا(، حمایت از نهمین دوره جشنواره 
فیلم کوتاه دانش آموزی مدرس، حمایت از رویداد حل نیازهای 
فناورانه حوزه گردشگری با رویکرد فناوری  های نوین و مانوین 

)رویداد ملی صنایع خلاق( است.
وی ضمن بیان اینکه ستاد با تمرکز بر بازیگران و کنشگران 
زیست بوم، ایشان را به عنوان مهره ای کلیدی برای رقم زدن 
تحولات کیفی مدّ نظر خود لحاظ کــرده و اعمال تغییرات 

در زیســت بوم را از طریق این کنشگران امکان پذیر می داند، 
اظهار کرد: برای پیگیری اقدام تحولی، ستاد، بازیگران را به سه 
دسته تقسیم می کند که این دسته بندی شامل بازیگران نوپا، 
بازیگران مستعد و بازیگران مؤثر است. بازیگران نوپا آن دسته از 
شرکت ها یا گروه های فعال در زیست بوم را شامل می شود که در 
قالب نوآفرین ها یا گروه های صاحب ایده فعالیت می کنند. تمایز 
این بازیگران با بازیگران مستعد در این است که به بلوغ، ثبات 
و رشد لازم در زیست بوم نرسیده اند و عمدتا نیازمند حمایت 

و هدایت تا نقطه رشد خود در حد یک بازیگر مستعد هستند.
دبیر ستاد فناوری  های فرهنگی و نرم معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری ادامه داد: هر چند ستاد 
درصدد حمایت و هدایت این نوآفرین های حوزه فناوری های 
نرم و صنایع خلاق با اتکّا به برنامه های حمایتی معاونت علمی 
و برنامه های ویژه حمایت از شــرکت های خلاق است، لیکن 
تمرکز تحول گرایانه ستاد روی دو دسته دیگر از بازیگران، یعنی 

بازیگران مستعد و مؤثر است.

بازیگران مستعد
وی افزود: مفهوم بازیگران مســتعد آن دسته ای از بازیگران 
زیست بوم را در بر می گیرد که نه مانند بازیگران نوپا در ابتدای 
راه قرار دارند و نه مانند یک بازیگر مؤثر، امکان کنشگری مؤثر 
در زیست بوم را دارند. در واقع بازیگران مستعد در وضعیتی 
میانی قرار دارند که از یک ســو به بلوغ و پایــداری لازم در 
زیست بوم رسیده اند و از سوی دیگر، امکان اثرگذاری بزرگ 
و محسوس در زیســت بوم و در خصوص مسائل اجتماعی را 

ندارند، هر چند استعداد ارتقاء به این سطح را دارا هستند.
به گفته وی، ستاد در پی ارتقاء این دسته از بازیگران با استفاده از 
ابزارهای گوناگونی است که موجب توانمند شدن و رشد ایشان 
تا حد یک بازیگر بزرگ می شود و در این خصوص، ستاد تمرکز 
بر دو راهکار توسعه صادرات و برنامه های پیشران را در دستور 

کار خود قرار داده است.
حسنلو ضمن بیان اینکه ستاد نرم و خلاق در برنامه تحول، خود 
را متعهد می داند که با توسعه زیرساختی صادرات محصولات 
و خدمات بازیگران مستعد به توسعه بازار مصرف و مخاطبان 
کالاها در سال ۱۴۰۳ یاری رســانده و بدین وسیله در بزرگ 
شدن این بازیگران نقش آفرین باشد، گفت: برنامه های پیشران 
نیز نوع دیگری از برنامه هایی است که با بهره گیری از اجماع 
خبرگانی کارگروه های ستاد تعیین شده اند. این برنامه ها در 
این ویژگی مشترک  هستند که به مثابه ابزارهایی پیشران و 
اهرم هایی برای ارتقاء، رشد بازیگران مستعد تا سطح بازیگری 

مؤثر را شتاب می بخشند.

بازیگران مؤثر
وی با بیان اینکه منظور از بازیگران مؤثر، دسته ای از بازیگران 
است که قابلیت کنش مؤثر در زیست بوم را دارند، بیان کرد: 
بازیگری مؤثر می تواند از وجوه مختلفی محقق شود، لیکن 
اندازه این بازیگران در زیست بوم و وزانت ایشان که می تواند 
متأثر از پیشــینه درخشــان یا ابعاد کسب وکارشان باشد، 
سنجه ای برای اثرگذاری این بازیگران است. ستاد برای ارتقاء 
وضعیت این بازیگران، به دنبال تبدیل ایشــان به مصلحان 
اجتماعی و نقش آفرینی ایشان در خصوص مسائل اجتماعی 

ذیربط با جامعه ایرانی است.
وی ادامه داد: ستاد در مواجهه با این دسته از بازیگران، اگرچه 
اقدامات تســهیل گرانه و تلاش برای حــل چالش های این 
کسب وکارها را نیز مطابق منطق حکمرانی شبکه ای مد نظر 
دارد، لیکن دستورکار ویژه ستاد ذیل برنامه تحول، ارتقاء این 
بازیگران به سطح »مصلحان اجتماعی« است. ستاد در تلاش 
است تا نقش مهم خود در حکمرانی شبکه ای زیست بوم را با 
تبیین، توجیه و تســهیل پرداخت بازیگران بزرگ و مؤثر به 
مسائل اجتماعی ایفا کند. در این راستا ستاد به ضرورت ایجاد و 

توسعه »شرکت های مشاور اجتماعی« باور دارد.
به گفته دبیر ســتاد توســعه فناوری های فرهنگی و نرم، در 
سالی که گذشت، ســه طرح پیشــران به عنوان طرح های 
مصوب احصاء شــده کارگروه های تخصصی ستاد از جمله 
آزمایشگاه تأثیر، حمایت از شکل گیری کنسرسیوم صادراتی 
تولیدکنندگان اسباب بازی و ســکوی »همیار آموزش« در 
دستور کار ستاد قرار گرفت. حسنلو اشاره کرد: فعالیت های 
صادراتی ســتاد در سال اخیر شــامل همراهی در برگزاری 
تورهای نمایشگاهی و رویدادی تخصصی بین المللی و صادراتی، 
کمک به تاسیس ســکوهای صادراتی مبتنی بر شبکه های 
خدمات در کشــورهای هــدف و حمایت از شــکل گیری 
 کنسرســیوم ها و گروه های مشــارکتی در حــوزه صادرات 

صنایع خلاق است.
وی درخصوص برنامه های ستاد در ســال ۱۴۰۳ نیز گفت: 
پیگیری برنامه های پیشــران، پیگیری بهبــود تأمین مالی 
زیست بوم، پیگیری برنامه های توسعه صادرات و بهبود سرمایه 
انسانی زیست بوم از جمله برنامه هایی است که سال ۱۴۰۳ 
پیش بینی شده است. حسنلو در خصوص آینده برنامه تأمین 
مالی زیست بوم خاطرنشان کرد: با هدف پیگیری اقدام تحولی 
بهبود وضعیت تأمین مالی زیســت بوم، تقویت حوزه جمع 
سپاری مالی در زیست بوم، تنوع بخشی به منابع مالی زیست بوم 
و توسعه زیرساخت های مالی زیست بوم از جمله اقدامات مد 

نظر در سال ۱۴۰۳ است.

بهبود سرمایه انسانی زیست بوم
وی با اشــاره به اقداماتی در خصوص توسعه کمّی و کیفی سرمایه 
انسانی زیست بوم که در سال ۱۴۰۳ صورت خواهد گرفت، گفت: 
این اقدامات شامل هدایت جریان انسانی دانشجویی با همکاری بنیاد 
ملی نخبگان و در قالب برنامه رویداد ملی، توسعه ستادهای ترویجی 
دانشجویی )حمایت از ظرفیت تشکل ها و گروه های دانشجویی علمی 
و فرهنگی به منظور مشارکت در اقدامات ترویجی ستاد و تشویق به 
اقدامات ترویجی مرتبط با اهداف ستاد(، ارتباط با آموزش و پرورش 
به منظور راه اندازی رشته های متناسب با فناوری های نرم و صنایع 
خلاق، به ویژه در قالب رشته های کار و دانش و ارتباط با وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری برای ایجاد رشــته ها و مزایای تحصیلی خاص 

مرتبط با حوزه فناوری های نرم و صنایع خلاق است.

تشکیل و برگزاری کارگروه ها
دبیر ســتاد فناوری  های فرهنگی و نرم معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری از تشکیل و برگزاری بیش 
از ۵۰ نشست نخبگانی با مشــارکت بیش از ۱۰۰ نفر از فعالان و 
نخبگان حوزه ها و خوشه های فناوری نرم و صنایع خلاق در قالب 
کارگروه نوآوری اجتماعی، کارگروه آموزش و یادگیری، کارگروه 
تخصصی اسباب بازی، کارگروه انیمیشــن، کارگروه تخصصی 
بازی  های رایانه ای، کارگروه تخصصی نوشت افزار، کارگروه تخصصی 
پی نما، کارگروه تخصصی سینما، کارگروه تخصصی صنایع دستی، 
کارگروه تخصصی تولید محتوا و نشر مکتوب و رقومی، کارگروه 
تخصصی حکمرانی )سازوکارهای مدیریت بهره  وری و حکمرانی 
در حوزه فرهنگی و اجتماعی(، کارگروه تخصصی سبک زندگی 
اســلامی، کارگروه تخصصی طراحی، کارگروه بازی و سرگرمی 

محیطی و کارگروه صادرات صنایع خلاق خبر داد.

خانه های خلاق و نوآوری
به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، حســنلو در پایان در 
خصوص اقدامات صورت گرفته در راستای ایجاد و توسعه خانه های 
خلاق و نوآوری، گفت: تشکیل بانک اطلاعاتی برای خانه های خلاق 
و نوآوری، کمک به تدوین و ارزیابی متقاضیان، بررسی و ارزیابی 
میدانی و کارشناسی مجموعه های متقاضی، دریافت ۳۲ خانه خلاق 
و نوآوری ارزیابی شده در بهار ۱۴۰۱ و تحویل ۱۰۴ خانه خلاق و 
نوآوری تا اسفند ۱۴۰۱، حمایت، همکاری و مشارکت در برگزاری 
رویدادهای خانه های خلاق، اعطای کمک هزینه تناسب سازی 
و تجهیز خانه های خلاق و نوآوری، اعطای  کمک هزینه سرمایه 
بذری، ایجاد رویه جدید اعطای مجوز خانه های خلاق و نوآوری 
توسط اکوسیستم صنایع خلاق و ... از جمله اقدامات انجام شده 

در سال ۱۴۰۲ است.

ارتقای وضعیت زیست بوم صنایع خلاق
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سبکزندگي

حــدود ۵۰ درصــد از ۷۴ هــزار نفر 
بي ســواد در ســنين ۱۰ تا ۲۰ سال 
آموزش پذير نيســتند. علي باقرزاده، 
رئيس سازمان نهضت سوادآموزي با 
بيان اين مطلب درباره طرح »آموزش 
بي سوادان توسط اعضاي خانواده« گفت: اين طرح هم اكنون 
در حال اجراست، اما در زمينه پرداخت هزينه هايي كه براي 
آموزش دهندگان در نظر گرفته شده بود، هنوز مجوزي نداريم 
و طرح در نوبت تصويب در كميسيون اجتماعي دولت و تامين 
اعتبار است. وي ادامه داد: البته در حال حاضر با افرادي كه در 
حال آموزش به عضو بي سواد خانواده خود هستند، قراردادي 
منعقد كرده ايم و هزينه را پس از تصويــب و تامين اعتبار به 
آموزش دهندگان پرداخــت خواهيم كرد. رئيس ســازمان 
نهضت سواد آموزي با اشاره به اينكه اين يك طرح خاص براي 
ما محسوب مي شــود، اظهار داشــت: زيرا مي خواهيم رابطه 
آموزش دهنده و آموزش گيرنده از جنس خانواده باشد تا شاهد 
تقويت حضور سوادآموزان و اســتمرار يادگيري آنها در غالب 

مراودات خانوادگي باشيم. 
باقرزاده با اشــاره به اينكــه حدود ۶۰۰ هزار عضــو خانواده 
دانش آموزان خود را بي ســواد اطلاق كرده اند، تصريح كرد: 
در مرحله پالايش بخشي از اين افراد به دليل »آموزش ناپذير 
بودن« حذف و بخشي ديگر به دليل »فوت« از گردونه خارج 
شدند. بخشي هم با ارائه مدرك تحصيلي خود را باسواد اعلام 

كردند. 
 وي بــا بيــان اينكــه از ۶۰۰ هزار نفــر، بي ســوادي ۶۵ تا

 ۷۵ درصد تاييد شــده است، خاطرنشــان كرد: از اين تعداد 
تاكنون حدود ۱۲۰ هزار نفر تحت پوشش قرار گرفته اند. 

رئيس ســازمان نهضــت ســوادآموزي ادامــه داد: فرايند 
باســوادي اين افراد از زمــان ثبت نــام و اغلــب از مهرماه 
ســال جاري آغاز شــده و حداقل ۵ ماه زمان نياز اســت تا 
وارد مرحله ارزشــيابي پاياني شــوند. معــاون وزير آموزش 
 و پرورش در پاســخ به اين ســوال كه آيا بي ســوادي ۱۰ تا
 ۲۰ ساله ها در كشور تا پايان سال تحصيلي ۹۴-۹3 ريشه كن 
مي شود، گفت: براســاس آمار سال گذشــته، از ۷۴ هزار نفر 
بي ســواد در ســنين ۱۰ تا ۲۰ ســال حدود ۵۰ درصد آنها 
آموزش پذير نيستند. وي افزود: از ۷۴ هزار نفر، تعدادي فوتي 
داشتيم و برخي نيز اعلام باسوادي كردند، تعدادي هم محل 

سكونت شــان تغيير كرده و آدرس دقيقي از آنها وجود ندارد. 
برخي هم از بهزيستي گواهي دارند كه نشان از كم بودن توان 
ذهني يا چندمعلوليتي آنها دارد. باقرزاده با بيان اينكه حدود 
۲۰ هزار نفر از افراد ۱۰ تا ۲۰ ساله  شناسايي شده اند، عنوان 
كرد: حدود ۸ هزار نفر ثبت نام شدند و مابقي نيز تا پايان سال 

تحصيلي براي ثبت نام فرصت دارند. 

مهر تاييد بر روند كند سوادآموزي در كشور
معاون وزير آموزش و پرورش در پاســخ به اين ســوال كه آيا 
با اين موضوع موافق هستيد كه روند باســوادي در كشور به 
كندي پيش مي رود، گفت: بله موافقم اما اين موضوع، ذات كار 
سوادآموزي است. به طور مثال برخي از كشورها ۱3۰ سال با 
بي سوادي مبارزه كرده اند اما هنوز به طور كامل موفق نشده اند. 
به گزارش ايلنا، باقرزاده ادامــه داد: از طرف ديگر افرادي كه 
بي سواد هســتند، متاســفانه از نظر آمادگي ذهني و شرايط 
اجتماعي و اقتصادي در وضعيت متعادلي قرار ندارد؛ بنابراين 
آموزش به اين افراد پرهزينه، زمانبر و دشــوار است؛ در حالي 
كه در شــرايطي الزامي براي حضــور اين افــراد نداريم و ما 
از آنها خواهش مي كنيــم كه بيايند. وي خاطرنشــان كرد: 
آثار خسارات بي ســوادي توسط رســانه ها بايد اعلام شود و 
به گونه اي باشــد كه باســوادان به محض برخورد با يك فرد 
بي ســواد او را به سمت ســوادآموزي ســوق دهند. باقرزاده 
بازگشت تازه باســوادان به بي ســوادي را از ديگر مشكلات 
پيش روي ســوادآموزي عنــوان كرد و گفت: متاســفانه در 
كشور كتاب هاي ســاده و كاربردي در اختيار افرادي كه تازه 
باسواد مي شــوند، قرار نمي گيرد و ناشــران هم به فكر توليد 
كتابي بــراي اين افــراد نيفتاده اند. رئيس ســازمان نهضت 
ســوادآموزي بيان كرد: عمده كتاب هايي كه در حال حاضر 
توليد مي شود يا از جنس كودكان و نوجوان است يا از جنس 
 افراد باسواد و تحصيلكرده. بايد براي عده قابل توجهي از افراد 
 »كــم ســواد« كتــاب مربــوط بــه ايــن قشــر تهيــه و

 توليد شود. 
وي با تاكيد بر اينكه نتايج سرشــماري براي كار سوادآموزي 
قابل اســتفاده نيســت، اظهار داشــت: مبناي سرشماري، 
خوداظهاري است و يك فردي ممكن است در يك سرشماري 
بگويد، باسواد است و درسرشــماري ديگري خود را بي سواد 

اطلاق مي كند. 

 ۵۰ درصد بي سوادان ۱۰ تا ۲۰ ساله  آموزش پذير نيستند

طرحآموزشبيسواداندرانتظارتاميناعتبار

بيمارستان هاي كشور در خوشبينانه ترين 
حالت حدود۲۰ هزار تخت مراقبت هاي 
ويژه كم دارنــد. درحال حاضر تخت هاي 
مراقبت هاي ويژه ازنظر تعداد استاندارد، 
فقط در حد 3۰ درصد نيازهاي كشور  را 

تامين كرده است. 
 كمبود تخت مراقبت هاي ويژه از جمله چالش هاي وزارت بهداشت 
و حوزه درمان دركشور است. مسئولان اين حوزه تاكنون چندين بار 

نسبت به ضعف سيستم درمان كشور در اين زمينه هشدار داده اند. 
روز گذشته رئيس سازمان نظام پزشكي با تاكيد بر اينكه درصورت 
توجه به بخش مراقبت هاي ويژه مي توان حدود ۲۸ درصد ميزان مرگ 
و مير در اين بخش را كاهش داد، بار ديگــر از كمبود۲۰ هزار تخت 

مراقبت هاي ويژه در كشور خبر داد. 
عليرضا زالي، در دومين كنگــره بين المللي مراقبت هاي ويژه كه در 
سالن همايش هاي كتابخانه ملي برگزار شد، با بيان اينكه امروز بيش 
از هر زمان ديگري نيازمند بازشناســي رشته هاي مراقبت هاي ويژه 
هســتيم، گفت: هرچه تاخير در اين رشته براي خدمات دهي ايجاد 

شود، مشكلات زيادي را در كشور ايجاد خواهد كرد. 
وي ادامه داد: اين تخصص براساس يك ديدگاه جامعه نگر به درمان هاي 
ديگر ايجاد شده كه ارائه نوعي خدمات جامع را در بر مي گيرد. ثابت 
شده كه هركجا مديريت به يك تيم متخصص تحت عنوان مراقبت هاي 
ويژه واگذار شده، ميزان مرگ و مير كاهش يافته است. درحال حاضر 
يك و نيم درصد مرگ و ميرها در كشور در بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
اتفاق مي افتد. اين درحالي است كه با توجه ويژه به اين بخش، مي توان 
حدود ۱۶ تا ۲۸ درصد ميزان مرگ و ميرها در اين بخش را كاهش داد. 
رئيس سازمان نظام پزشكي با بيان اينكه توجه به مراقبت هاي ويژه، 
منافع زيادي براي جامعه دارد و با ايجاد بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
و استقرار متخصص اين رشته در آنها مي توان از ميزان مرگ و ميرها 
كاست، اظهار كرد: شرايط آينده كشــور ما به گونه اي است كه نياز 
ما به مراقبت هاي ويژه رو به افزايش اســت. سالمند شدن جمعيت 
يكي از عواملي است كه نياز ما را به اينگونه مراقبت ها افزايش مي دهد. 
همچنين از ديگر عوامل مي توان به تغيير سيماي بيماري ها در كشور 
اشاره كرد. يعني سيماي بيماري ها در كشور ما تغيير كرده است؛ مثل 
بروز بيماري هاي قلبي و عروقي كه اين بيماري علاوه بر قلب و عروق 
ديگر ارگان هاي بدن را نيز درگير مي كند و بنابراين نياز به مراقبت هاي 

ويژه را افزايش مي دهد. 

  سالانه 85 هزار سرطان جديد
زالي تغيير فرآيند سرطان ها در كشــور را از ديگر عوامل نياز ويژه به 
بخش هاي مراقبت هاي ويژه دانست و گفت: پيش بيني مي شود كه هر 
ساله ۸۵ هزار مورد جديد سرطان در كشور داشته باشيم كه براساس 
اين پيش بيني و با نگاهي آينده نگرانــه بايد طرح جديدي بر بخش 
مراقبت هاي ويژه داشته باشيم. عامل ديگر افزايش نياز ما در كشور 
به بخش هاي مراقبت هاي ويژه حوادث ترافيكي است، چراكه درمان 
و نگهداري افراد آسيب ديده از اين حوادث در بخش هاي آي سي يو و 

مراقبت هاي ويژه انجام مي گيرد.

   نياز به متخصص مراقبت هاي ويژه 
وي با تاكيد بر اينكه نياز ما به متخصص مراقبت هاي ويژه در سال هاي 
آينده افزايش مي يابد، گفت: بايد تمهيداتي در اين زمينه سنجيده شود 
كه يكي از اين تمهيدات، تجهيز مراكز مراقبت هاي ويژه به فناوري هاي 
جديد و نياز به بازسازي فناوري هاي اين بخش است. تجهيزاتي كه در 
بخش هاي مراقبت هاي ويژه درنظر گرفته مي شود، با ساير بخش ها 
تفاوت دارد زيرا علاوه بر كميت و تعداد آنها، كيفيت آنها نيز مهم است. 
نكته دوم بحث تغيير نگرش فرآيندهاي ساختاري در مجموعه هاي 
درماني ماست كه در گذشته از يك نگاه سنتي نشات مي گرفت اما 

امروزه بخش مراقبت هاي ويژه نياز به سيستم هاي جديد دارد. 
زالي با بيان اينكه مساله مهم ديگر در زمينه رشته هاي مراقبت هاي 

ويژه در نيروي انســاني اســت، تصريح كرد: مــا در زمينه نيروي 
انســاني به تربيت فــوق تخصــص در بخش هــاي مراقبت هاي 
ويژه نيــاز داريــم. درحال حاضر ما با دو مشــكل مواجه هســتيم 
كه يكي از مشــكلات ما ازنظر كمي و به لحاظ تعداد تخت اســت. 
تعداد تخت هاي ما در كشــور از حد اســتاندارد پايين تر اســت. به 
 صورتي كه اگر همه تخت ها را حســاب كنيم، چيزي حدود ۱۵ تا
 ۲۰ هــزار تخت مراقبت هــاي ويژه نيــاز داريم و درحــال حاضر 
تنها حدود ۵ هــزار تخــت در اين بخش هــا داريم كــه با كمك 
وزارت بهداشــت در ســال آينــده ۱۵۰۰ تخــت به تعــداد آنها 
 اضافه خواهد شــد. بــا اين وجــود3۰ درصــد نياز مــا به تخت 

تامين مي شود. 

  كيفيت تخت ها ؛ دومين چالش
رئيس ســازمان نظام پزشــكي افــزود: مشــكل ديگر مــا از نظر 
كيفيت تخت هاســت. تخت هاي ما از نظر كيفي اســتاندارد نبوده 
و ما در بخــش مراقبت هاي ويژه نگاهــي انتزاعي داريــم كه بايد 
 اين نگاه تصحيح شــود  زيرا بخش مراقبت هــاي ويژه بك آپ يك 

بيمارستان است. 
وي با تاكيد بر ساماندهي تعرفه هاي مراقبت هاي ويژه گفت: ساماندهي 
تعرفه هاي اين رشته بحث انتفاع يك گروه خاص نيست و سازمان هاي 
بيمه گر بايد ورود جدي به اين رشته داشته باشند. چراكه توجه به اين 
بخش از منظر اقتصادي نيز قابل دفاع است به اين صورت كه توجه به 

آن عوارض ناشي از بيماري ها و مرگ و ميرها را كاهش مي دهد. 

زالي در بخش ديگري از سخنانش گفت: در رشته مراقبت هاي ويژه 
به دليل ماهيت فوق تخصصي آن افراد بسياري  مهارت هاي عمومي 
را در آن كسب مي كنند و بعد وارد آن مي شوند. اين درحالي است كه 
زماني كه متخصصان ما وارد بخش مراقبت هاي ويژه مي شوند درآمد 

آنها كاهش مي يابد. . 
رئيس ســازمان نظــام پزشــكي در پايــان تاكيد كــرد: بنابراين 
در ســال هاي آتي نيــاز ما بــه بخــش مراقبت هاي ويــژه چه به 
لحاظ كمــي و چه بــه لحاظ كيفــي افزايــش خواهــد يافت و 
اين نيازمند اســتقرار افــراد فوق تخصص در بخــش مراقبت هاي 
 ويژه اســت و بايــد در اين بخش هــا انضباطي حرفه اي مســتقر 

شود. 

رئيس سازمان نظام پزشكي مطرح كرد 

كمبود20هزارتختمراقبتويژه
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کشاورزي

مديرعامل موسســه جهاد استقلال 
وابســته به وزارت جهاد كشاورزي با 
اشاره به اينكه وضعيت توليد گوشت 
قرمز كشور نسبت به سنوات گذشته 
بهبود يافته اســت، گفت: همين امر 
باعث كاهش وابستگي كشــور به واردات گوشت قرمز شده 

است. 
محمدرضا شــافعي نيا افزود: كافي بودن ميزان محصول در 
بازار، ثبات قيمت ها و صادرات ســه عامل نشان دهنده بهبود 

وضعيت توليد گوشت در كشور است. 
به گفته وي، طي سال جاري بخشي از دام زنده به كشورهاي 
همسايه نيز صادر شده اســت. وي اظهار داشت: با توجه به 
سياست گذاري هاي توليد و واردات گوشت قرمز توسط وزارت 
جهادكشــاورزي و دولت، كمبودي در زمينه گوشــت قرمز 
نداريم هرچند ممكن است در بازار قيمت ها بالا باشد اما سطح 

قيمت ها نيز نسبت به گذشته تغيير زيادي نداشته است.
 وي به كاهش ميزان واردات گوشــت قرمز نسبت به گذشته 
اشــاره كرد و افزود: طي سال هاي گذشــته وابستگي ما به 
واردات گوشــت قرمز 10 درصد بوده كه بــا بهبود وضعيت 
توليد داخل توانســته ايم ميزان واردات را به حدود 6 درصد 
برســانيم كه اميدواريم به زودي ميزان واردات گوشت قرمز 

ما به صفر برسد. 

  واردات 600 دستگاه ماشين آلات كاشت و برداشت 
در سال آتي

وي با اشــاره به اينكه تمام تلاش ما حمايت از توليد داخل و 
افزايش بهره وري اســت، گفت: به دنبال واردات دانش فني 
و تكنولوژي هاي نوين ماشــين آلات بخش كشاورزي براي 

افزايش بهره وري توليد هستيم. 
شافعي نيا اضافه كرد: بخشي از ماشين آلات پيشرفته كاشت تا 
برداشت محصولات كشاورزي به كشور وارد مي شود و تلاش 
داريم تا بخشــي از دانش و تكنولوژي برخي ماشين آلات را 

براي توليد داخل وارد كنيم. 
وي تصريــح كــرد: هم اكنــون اصلي ترين موضــوع بخش 
كشاورزي، توليد محصولات زراعي از جمله غلات )ذرت، جو 
و گندم(، نباتات علوفه اي و برنج است بنابراين برنامه افزايش 
بهره وري ايــن محصولات به طور جدي در دســتور كار قرار 

دارد البته دركنار آن مكانيزاسيون محصولات باغي، سبزي و 
صيفي نيز جزو برنامه هاي اين موسسه است.

 به گزارش ايرنــا، شــافعي نيا درباره مكانيزاســيون بخش 
كشــاورزي، گفــت: تاكنــون بيــش از 1000 دســتگاه 
تراكتور و كمباين كاشــت تا برداشــت به كشــور وارد شده 
 كــه بخــش عمــده آن بــه مكانيزاســيون برنــج مربوط

 مي شود. 
وي درباره مكانيزاسيون دانه هاي روغني، گندم و جو نيز گفت: 
حدود 2 سال است كه واردات ماشين آلات مربوط به دانه هاي 
روغني، گندم، جو و ذرت آغاز شده و در دست آزمايش قرار 
 دارد تا در صورت مناســب بودن به ميزان لازم به كشور وارد 

شود.

 500 دستگاه تراكتور سنگين وارد كشور مي شود
 شافعي نيا افزود: در همين راستا در نظر داريم در سال جاري 
ميلادي حداقل بتوانيم 500 دستگاه تراكتور سنگين و 100 
دستگاه كمابين جديد و با تكنولوژي روز تامين و وارد كنيم 
تا در اختيار توليدكنندگان دانه هاي روغني، ذرت و جو گندم 

قرار گيرد.
 وي ادامــه داد: بخــش عمــده ماشــين آلات برنــج از 
ژاپــن و ماشــين آلات ديگــر محصــولات كشــاورزي 
وارد يتاليــا  ا و  اتريــش  آلمــان،  كشــورهاي   از 

 مي شود.
 مديرعامل موسسه جهاد اســتقلال درباره واردات ريشه بذر 
كلزا، گفت: بذر كلــزا به صورت والد به ميــزان 4 تن و 750 
كيلوگرم به كشور وارد شده تا توســط سيستم هاي داخلي 
كشور توليد و تكثير شود. وي اضافه كرد: در مجموع با تكثير 

اين ميزان بذر، كل نياز كشور تامين مي شود. 

 كاهش قيمت محصولات در دســتور كار وزارت 
جهادكشاورزي

شــافعي نيا از كاهش قيمت محصولات كشــاورزي در قالب 
برنامه وزارت جهادكشاورزي، گفت: وقتي افزايش بهره وري 
و كاهش قيمت نهاده هاي توليد رخ دهد، قيمت محصولات 

كشاورزي نيز كاهش مي يابد.
 مديرعامل موسسه جهاد اســتقلال درباره بالا بودن هزينه 
تمام شــده توليد محصولات كشــاورزي نيز افزود: وزارت 

جهادكشاورزي افزايش بهره وري توليد محصولات كشاورزي 
و كاهش قيمت نهاده هاي توليد را در دستور كار دارد تا بتواند 
از اين طريق ضمن مديريت بحران آب در كشور، هزينه توليد 

اين محصولات را تا حد ممكن كاهش دهد.
 بــه گفتــه وي، در آن صــورت مي توان بــه كاهش قيمت 
محصولات كشــاورزي در آينده نيــز اميدوار شــد به طور 
مثال وقتي در توليد شــير قيمت نهاده هــاي دامي از طريق 

تكنولوژي هاي نوين كاهش پيدا مي كنــد، هزينه هاي تمام 
شده توليد شير و در نهايت قيمت شير و فرآورده هاي آن نيز 

كاهش مي يابد.

 افزايش بهره وري توليد محصولات كشاورزي برا 
مقابله با بحران آب

 وي درباره بحران آبي كشــور اظهار داشت: بحران آب يكي 

از مهم ترين مســائل مورد توجه دولت و مسئولان است كه 
با توجه بــه وضعيت كنونــي منابع آبــي نمي توانيم به فكر 
توســعه افزايش ســطح زيركشــت محصولات كشاورزي 
باشــيم، اما وزارت جهادكشــاورزي در نظر دارد با مديريت 
منابع محــدود آبي بتوانــد بهــره وري توليــد را در واحد 
 ســطح افزايش دهد كه ايــن خود از برنامه هاي توســعه اي 

به شمار مي رود. 

مديرعامل موسسه جهاد استقلال:

واردات گوشت قرمز کاهش يافت

مديرعامل اتحاديه ماهيان ســردآبي با 
انتقاد از جايگزيني گوشت تيلاپيا به جاي 
ماهي قزل آلا در بازار گفت: در همه جاي 
دنيا از توليد داخل حمايت مي شود اما در 
كشور ما به جاي حمايت، ضربه سنگيني 

به توليد زدند. 

به جاي حمايت از قزل آلا، تيلاپيا را جايگزين كردند
آرش نبي زاده با بيان اينكه در حال حاضر گوشت ماهي تيلاپيا 
در بازار مصرف جايگزين قزل آلا مي شود، افزود: ما به شدت با 
اين امر مخالف هســتيم، در تمام دنيا از توليد داخل حمايت 
مي كنند اما در كشور ما تا مشكلي براي توليد پيش آمد ماهي 
ديگري را با قيمتي ارزان تر جايگزين آن كردند و به جاي حمايت 

ضربه سنگيني به توليد  زدند. 
وي با اشــاره به اينكه اقدام مذكور باعث از ميــان رفتن بازار 
ماهي قزل آلا در كشــور مي شود، گفت: ما ســالانه بين 140 
تا 150 هزار تن توليد قزل آلا داشــتيم كــه در حال حاضر با 
نگاهي خوشــبينانه حدود ۹0 هزار تن توليــد داريم ضمن 
 اينكــه آمار ســال جــاري به شــكل دقيق هنوز مشــخص 

نشده است.
آرش نبي زاده با بيان اينكه بيماري وي اچ اس )VHS( از اواسط 
سال ۹1 در كشور شيوع يافت، اظهار داشت: به دليل تشخيص 
ديرهنگام بيماري و از آنجا كه بيماري بيشــتر مزارع تكثير را 
آلوده كرده بود و همچنين به دليل فعاليت ماشين هاي حمل 
مشــترك در همه مزارع، وي اچ اس در سطح وسيعي از كشور 

گسترش يافت. 

افزايش شديد واردات تيلاپيا
در حالــي كــه پــرورش، واردات و مصــرف ماهــي تيلاپيا 
چند ســالي اســت به موضوع جنجالــي و مــورد اختلاف 
ســازمان هاي محيط زيســت و شــيلات تبديــل شــده، 
 واردات آن بــا بيــش از 235 درصــد افزايــش طــي 
10 ماهه امســال به بيش از 37 ميليون دلار رســيده است. 
ماهي تيلاپيا از خانواده ســيكليد و راســته ســوف ماهيان 
بوده كه طي ســال هاي اخير و به دليل فيله بودن و نداشــتن 
تيغ، به يكــي از ماهي هاي محبوب در كشــور تبديل شــده 
اســت و با وجود طرح مباحث جنجالي مختلــف درباره اين 
ماهي، نه تنها پــرورش آن با حمايت وزارت جهادكشــاورزي 
 در حــال رونــق گرفتــن اســت، بلكــه واردات آن طــي 
10 ماهــه امســال افزايــش چشــمگيري داشــته كــه 
نشــان مي دهــد بــازار تيلاپيــاي ايران داغ شــده اســت. 
 بــر اســاس آمــار گمــرك تــا پايــان دي مــاه امســال، 
7200 تــن ماهــي تيلاپيــاي فيلــه منجمــد بــه ارزش 
32 ميليــون و 200 هــزار دلار بــه كشــور وارد شــده 
 كــه از نظــر وزنــي 17۹/78 درصــد و از نظــر ارزشــي 
235/72 درصد نســبت به 10 ماهه سال گذشته رشد داشته 

است.

شيوع بيماري آبزيان با واردات تخم ماهي قاچاق
نبی زاده با تاييد سخنان برخي مسئولان مبني بر اينكه واردات 
تخم چشم زده آلوده در گذشته سبب شــيوع اين ويروس در 
كشور شده است، افزود: در فاصله سال هاي 85 تا 86 واردات 
تخم چشم زده آزاد.و اين واردات براي اصلاح ژنتيك و حمايت 
از توليد داخل انجام شــد تا اين علم وارد كشور و بومي شود. 
متاســفانه اين اتفاق رخ نداد و عده اي سودجو تخم چشم زده 
را به شكل قاچاق از كشــورهاي مختلف وارد كردند و بيماري 
وارد كشور شد. مديرعامل اتحاديه ماهيان سردآبي اضافه كرد: 
در حال حاضر قرار اســت كارگروهي ايجاد شود كه هم منشأ 
بيماري را به صورت دقيق بررسي كند و هم مشخص شود ميزان 

آسيب وارد شده چقدر بوده است. 

همچنين غلامرضا توكلي، مسئول دامپزشكي استان اصفهان 
نيز درباره ميزان شيوع ويروس VHS، گفت: درگيري در سطح 
استان با ويروس مذكور زياد نيســت و تقريبا بيماري كنترل 
شده است. وي با بيان اينكه خشكسالي از عوامل تاثيرگذار بر 
بروز بيماري بوده است، افزود: احتمال دارد، ورود اين ويروس 
از طريق واردات باشد. مسئول دامپزشــكي استان اصفهان با 
بيان اينكه اين بيماري براي انسان ضرري ندارد، گفت: وقتي 
چند آبزي پرور براي استخرهايشــان از يك آب براي پرورش 
ماهي استفاده مي كنند، در صورت بروز بيماري در يك مزرعه، 

بيماري به مزارع ديگر هم منتقل مي شود. 

تهيه بچه ماهي سالم بسيار مشكل است
نبي زاده با اشــاره به اينكه ميــزان كاهش توليد طي  ســال 

جاري كمتر از ســال قبل اســت، گفت: هم اكنون اكثر مزارع 
پرورش اين نوع ماهي، نيمه فعال انــد، ضمن اينكه تهيه بچه 
ماهي سالم كار بسيار مشكلي اســت، ما به دامپزشكي فشار 
آورديم كه مراكز تكثير سالم را معرفي كنند اما آنها مي گويند 
مراكز تكثير ممكن است امروز ســالم و روز بعد ناسالم باشند. 
به گزارش مهر، وي دربــاره مباحث مبني بــر تغيير رويكرد 
پرورش دهنــدگان ماهي قــزل آلا به پــرورش تيلاپيا اظهار 
داشــت: چنين موضوعي صحت ندارد و بعيد به نظر مي رسد 
 چراكه شــرايط توليد اين دو نــوع ماهي چنــدان با يكديگر 

هماهنگ نيست. 

تيلاپيا در سفره مردم جا خوش كرده است
پيش از اين حســن صالحي، رئيس ســازمان شــيلات ضمن 

تاييــد تلويحــي نگراني هــاي زيســت محيطي تيلاپيا براي 
گونه هاي بومي كشــور، اظهار كرد: با برخي روش هاي علمي 
مي توان ماهــي تيلاپيا را بــه صورت تك جنســي )نر( توليد 
كرد و به ايــن ترتيب اگر ايــن ماهي به رودخانه يــا دريا هم 
راه پيدا كند، امــكان تكثير نــدارد. وي با بيــان اينكه توليد 
 اين گونه ماهي پرورشــي در كشــور هنوز آغاز نشــده است،
 افزود: سال گذشــته حدود 12 هزار تن ماهي تيلاپيا به كشور 
وارد شــد و پيش بيني مي شــود واردات اين ماهــي تا پايان 
امســال به حدود 20 هزار تن برســد. جالب تــر اينكه قيمت 
تيلاپياي وارداتي نسبت به ســال گذشته حدود 3000 تومان 
افزايش يافته اما واردات آن بيش از 3 برابر شده است كه نشان 
 مي دهد اينگونه ماهي در ســفره هاي ايرانيــان جاي خود را 

پيدا كرده است.

مديرعامل اتحاديه ماهيان سردآبي مطرح كرد

حمله تيـلاپيا به بـازار قـزل آلا
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استان ها

دریافت و ارســال بیش از 58  
میلیون لیتر نفت خام و فرآوده از 
طریق خطوط لوله منطقه غرب 

در تعطیلات نوروز امسال
معاون عملیات منطقه غــرب اعلام کرد: در 
روزهای تعطیل نوروز امســال، 53 میلیون 
و 505 هزار و 3 لیتر نفت خــام و 5 میلیون 
و 341 هزار و 340 لیتر فــرآورده با مجموع 
58 میلیــون و 846 هــزار و 343 لیتــر، از 
طریق خطــوط لوله حوزه اســتحفاظی این 
 منطقه، دریافت و به شــرکت هــای مقصد 

ارسال شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت خطوط لوله 
و مخابرات نفت ایران- منطقه غرب؛ مهندس 
علی ســلطانی در گفت و گو با خبرنگار این 
منطقه گفــت: در مقطع زمانی یاد شــده 5 
میلیون و 596 هــزار و 235 لیتر نفت خام از 
طریق خط لوله 8 اینچ نفت شهر- کرمانشاه 
دریافت و به شــرکت پالایش نفت کرمانشاه 

تحویل و ارسال شده است.
وی عنوان داشت: همچنین 5 میلیون و 341 
هزار و 340 لیتر نفت گاز، از طریق خط لوله 
16 اینچ انتقال نفت خــام و فرآورده افرینه- 

کرمانشاه دریافت شده است.
مهندس سلطانی اعلام کرد: میزان نفت و گاز 
ارسال شده به شــرکت پخش فرآورده های 
نفتی منطقه کرمانشاه 5 میلیون و 341 هزار 

و 340 لیتر بود.
معاون عملیــات منطقه غرب ادامــه داد: در 
این ایام میــزان 13 میلیــون و 522 هزار و 
136 لیتــر نفــت گاز از طریــق خــط لوله 
10 اینــچ انتقــال فــرآورده کرمانشــاه-
 ســنندج به تاسیســات انتهایی این شــهر 

ارسال شد.
مهندس ســلطانی در خصــوص تفاوت رقم 
اعلام شده فرآورده دریافتی و ارسالی یادآور 
شــد:  میزان مابه تفاوت دریافــت فرآورده 
از طریق خط لوله 16 اینچ و میزان ارســال 
آن به تاسیســات انتهایی ســنندج به دلیل 
اســتفاده از مــواد ذخیزه شــده در مخازن 
 شــرکت پخش فرآورده هــای نفتی منطقه 

کردستان می باشد.

از فعالان نماز شرکت توزیع برق 
استان سمنان تجلیل شد

در آستانه عید سعید فطر و با حضور مدیرعامل 
شرکت توزیع برق استان ســمنان، اعضای 
ســتاد اقامه نماز و حضرت حجت الاســلام 
والمسلمین حاج آقا طاهریان امام جماعت، از 
فعالان عرصه نورانی نماز این شرکت تجلیل 

به عمل آمد.
براساس شیوه نامه انتخاب فعالان و خادمان 
نماز شرکت توزیع برق استان ، از ده نفر فعال 
امر نماز به اســامی زلیخا بهاریان، مینا تقی 
رمضانی، محمدرضا معمــار، عباس باغبان، 
امیر نجم، مهدی محمدی، مرتضی کاویانی، 
محمد بابامحمدی، ســعید کلانتری و امیر 
رجبی با اعطای لوح تقدیر و هدایایی از آنان 

تجلیل شد.
در بخشی از لوح تقدیر سید محمد حسینی 
نــژاد، مدیرعامل ایــن شــرکت خطاب به 
فعــالان نماز آمده اســت : » نمــاز بالاترین 
هدیه خداوند به انسان هاســت و خدمت به 
نماز و برپایــی آن موجب رضایت ذات اقدس 
الهی خواهد بود و آنان کــه این فریضه الهی 
 را اقامه و ترویج می کنند، ســزاوار تحسین 

هستند.
 اینـــک که در پرتـــو الطاف ایــزد متعال، 
توفیق خادمی نماز نصیب شــما گشته و به 
عنوان همــکار فعال در امر توســعه و ترویج 
فرهنـــگ نـــورانی نماز در شــرکت توزیع 
نیـروی بـرق استـان سمنـان انتخـاب شده 
اید، این موفقیـــت ارزشمنـــد را تبـریک 
عـــرض می نمایم و امیـــد است همـواره 
مشمـــول رحمـــت الهـی و دعـــای خیر 
 بقیت ا... الاعظـم حضـــرت مهــدی »عج« 

باشید.”

اخبار

ایــلام-   آذر یعقوبیــان 
: اســتاندار ایــلام گفت: 
شرکت گاز منشا خدمات 
بسیار زیادی در استان بوده 
و از شمال تا جنوب و صعب 
العبور ترین نقاط هم از نعمت گاز برخوردار شده اند.

حسن بهرام نیا در دیدار با مدیرعامل و هیات مدیره 
این شرکت که در محل دفتر استاندار ایلام برگزار شد، 
اظهار داشت: در سایه تلاش های جهادی مدیریت و 
کارکنان گاز استان تمامی مناطق شهری و روستایی 
ایلام از نعمت گاز طبیعی برخوردار هستند و هم اکنون 
این استان از لحاظ سرانه گازرسانی در ردیف استان 

های سبز کشور  قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه دعای خیر ساکنین مناطق صعب 
العبور و محرومی که شما خانه هایشان را گرم کرده 
اید بهترین هدیه و پاداش در برابر زحمات شــما 
است، افزود: در سال های گذشته کار گازرسانی به 
مناطق مختلف استان شروع شد که در سایه تلاش 
های جهادی کارکنان شرکت گاز استان و در دولت 
سیزدهم خوشــبختانه کار گازرســانی به مناطق 

مختلف استان به پایان رسید.
اســتاندار ایلام با اشــاره به اینکه انتظار می رود 
روســتاهایی که فاقد قابلیت گازرسانی هستند در 
آینده نیز در دســتور کار قرار گیرند، تصریح کرد: 
شرکت گاز استان در طول دو سال گذشته تاکنون 
علاوه بر انجام وظایف ذاتی خود در امور فرهنگی، 

مذهبی، مســئولیت های اجتماعی و غیره خوب 
درخشیده که قابل تقدیر و قدردانی است.

بهرام نیا تاکید کرد: شــرکت گاز اســتان علاوه بر 
وظایف محولــه، در برگزاری یادواره های شــهدا، 
مناسبت های مذهبی و اربعین و بخصوص برگزاری 
هرچه با شکوه تر انتخابات مجلس شورای اسلامی 
و خبرگان رهبری با در اختیار گذاشتن بیش از 40 
دستگاه خودرو و امکانات کامپیوتری و منابع انسانی 
در کنار ســایر دســتگاههای اجرایی و مسئولان 

استانی تلاش های قابل تقدیری داشته است.

همچنین مدیرعامل شــرکت گاز اســتان ایلام  با 
اشاره به اینکه از ابتدای شروع به کار دولت سیزدهم 
تاکنون یک شهر و 64 روستا در اقصی نقاط استان 

ایلام از نعمت گاز طبیعی برخوردار شدند.
محمود کشاورز با بیان اینکه در ابتدای شروع به کار 
دولت سیزدهم تاکنون بیش از 2 هزارو ۷96 خانوار 
شهری و روستایی با جمعیتی بالغ بر 10 هزارو 881 
نفر از نعمت گاز طبیعی برخوردار شده اند،افزود: از این 
تعداد 3 هزارو ۷80 نفر جمعیت شهری و ۷ هزارو 11 
نفر جمعیت روستایی بوده که از نعمت گاز طبیعی 

برخوردار شدند. وی با اشاره به اینکه هم اکنون 100 
درصد جمعیت شهری و بیش از 8/99 جامعه روستای 
دارای قابلیت گازرسانی از نعمت گاز طبیعی برخوردار 
هستند، اظهار داشــت: از 63۷ روستای استان هم 
اکنون 581 روستا از نعمت گاز طبیعی برخوردار بوده 

و مابقی فاقد توجیه گازرسانی هستند.
مدیرعامل  شرکت گاز ایلام با اشــاره به اینکه در 
دولت سیزدهم در زمینه گازرسانی توجه ویژه ای به 
روستاهای کمتر برخوردار و صعب العبور استان شده 
است، تصریح کرد: با تلاش های انجام شده تمامی 
مناطق شهری و روستاهای دارای قابلیت گازرسانی 
از نعمت گاز طبیعی برخوردار هستند و هم اکنون 
این استان در زمینه توســعه گازرسانی در ردیف 

استان های سبز کشور قرار گرفته است.
وی با بیــان اینکه گازرســانی بــه مناطق کمتر 
توسعه یافته و صعب العبور نشانه ایجاد عدالت در 
توزیع امکانات است و با شــعارهای دولت مردمی 
همخوانی دارد، گفت: گازرسانی به مناطق محروم از 
مولفه های اصلی توسعه پایدار است که خوشبختانه 
شرکت گاز استان در گازرسانی به مناطق مختلف 

استان موفق بوده است.
کشاورز افزود: به منظور محرومیت  زدایی از مناطق 
کمتر توسعه  یافته روستایی استان و توزیع عادلانه 
امکانات در همه مناطق و همچنین خدمات  دهی 
به صنایع موجود و توسعه و گسترش صنایع جدید 
در راســتای ایجاد اشــتغال پایدار، اقدامات قابل 
 قبولی در حوزه گازرسانی توسط این شرکت انجام 

شده است.

استاندار ایلام؛

خدمات شرکت گاز ایلام باعث رضایتمندی مردم شده است

تحقق 100 درصدی جذب اشتراک گاز در 
مازندران؛

جذب بیش از 50 هزار مشترک 
جدید گاز در استان مازندران 

در سال 1402 
مدیرعامل شرکت گاز استان مازندران گفت: 
در ســال گذشــته بیش از 50 هزار مشترک 

جدید گاز در استان مازندران جذب شدند.
 به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان 
مازندران، قاسم مایلی رســتمی مدیرعامل 
شــرکت گاز مازندران گفت: ســال گذشته 
بیش از 50 هزار مشترک جدید در بخش های 
مختلف شــامل خانگی، صنعتــی و عمومی 
جذب شــدند کــه به ایــن ترتیــب، تعداد 
مشــترکین گاز از بدو تأســیس این شرکت 
تاکنون، به یک میلیون و 660 هزار مشترک 
رسید و اکنون 9۷ درصد از خانوارهای استان 

از گاز طبیعی بهره مند می باشند.
 به گفته وی از کل مشترکین جذب شده در 
اســتان مازندران بیش از 300 هزار از آنها در 
مدت 5 ســال اخیر به جمع مشــترکین گاز 

استان مازندران پیوسته اند.
 وی افــزود: در حــال حاضــر 99.9 درصد 
جمعیــت شــهری و 9۷ درصــد جمعیت 
روســتایی در اســتان مازندران از نعمت گاز 
طبیعی برخوردار بــوده و این حاصل تلاش 
وکوشش کارکنان خدوم شــرکت درسطح 
استان بوده و امید است درآینده ای نه چندان 
دور به گازرســانی صد درصدی و سبز شدن 

استان مازندران دست یابیم.

با تخصیص اعتبــار معادل ۷0 
میلیارد ریال ۷00 مخزن پسماند 
شــهری به ظرفیــت خدماتی 

شهرداری اندیشه افزوده شد

زهرا قره باغی: با هدف ارتقای سطح خدمات 
رســانی مطلوب در زمینه بهداشــت محیط 
شهری و نظافت هرچه مناسبتر معابر با اعتبار 
۷0 میلیارد ریالی ۷00 مخزن پسماند شهری 
خریداری و بــه ظرفیت ها و تــوان خدماتی 

شهرداری اندیشه افزوده شد.
 بهروز کاویانی شهردار اندیشه با اعلام این خبر 
گفت: از موضوعاتی که همواره از اولویت های 
مدیریت شهری است، جمع آوری پسماندهای 
شــهری به روش صد در صد مکانیزه  و بدون 
دخالت دست کارگران با در نظر گرفتن ایمنی 
و استاندارهای بهداشتی  بوده که همکارانم در 
حوزه معاونت خدمات شــهری تلاش نموده 
اند تا از معدود شهرهایی در کشور باشیم که 
به اصولی ترین شکل نسبت به ارائه خدمات 

در این زمینه اقدامات موثری را داشته است.
 شهردار اندیشــه افزود: در راستای تجهیز و 
تعویض بخشی از مخازن پسماند شهری که 
به تدریج و با گذشت ســالها مستهلک شده 
موضوع در دستورکار قرار گرفت و با  بررسی ها 
و برآوردهای صورت گرفته توسط کارشناسان 
مرتبط تصمیم بر آن شــد تا بــا خرید ۷00 
مخزن  این مهم رسیدگی و به تدریج و با لحاظ 
نمودن اولویت معابر اصلــی در 3 ماه ابتدایی 
سال جاری در سطح شهر تعویض و جانمایی 

انجام گیرد.
وی در ادامه اظهار داشت: تمهید این موضوع از 
ابتدای سال جدید در دستور کار همکارانم در 
حوزه معاونت خدمات شهری قرار گرفته است 
و تا پایان خرداد ماه تمام معابر اصلی شــهر با 
مخازن جدید پسماند شــهری پوشش داده 

خواهند شد.
 وی در ادامه بیان نمود: به مــوازات خرید و 
جانمایی مخازن جدید، بــا تخصیص اعتبار 
5 میلیارد ریال نسبت به تعمیر ، بازسازی، و 
رنگ آمیزی مخازن  پسماند شهری مخدوش 
و مستهلک  اقدام تا با بازپیرایی مخازن قدیمی 
مجدداً این مخازن به چرخه جمع آوری زباله 
شهری بازگشــته و خدمات رسانی با کیفیت 
و کمیت بهتری در این حــوزه انجام گیرد تا 
انشــاالله به نحوی شایســته به رضایتمندی 

شهروندان دست یابیم.

اخبار

ایلام - مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق ایلام 
از مصوبه جدیدی خبر داد که ادارات اســتان را 
موظف به تامین 20 درصد از انرژی خود از طریق 
انرژی خورشیدی می کند. ولی اله ناصری با اشاره 
به مصوبه شورای عالی انرژی و قانون بودجه سال 
1402، اظهار داشــت: “در این قانــون، ادارات و 
دستگاه های دولتی موظف شده اند که سالیانه 5 
درصد و در نهایت در سه سال، 20 درصد از انرژی 
مورد نیاز خود را از طریق انرژی های تجدیدپذیر، 

به ویژه انرژی خورشیدی تامین کنند.
وی با بیان اینکه این مصوبه در راستای سیاست های 
دولت برای توسعه استفاده از انرژی های تجدیدپذیر 
و کاهش وابستگی به سوخت های فسیلی ابلاغ شده 
است، افزود: “استفاده از انرژی خورشیدی مزایای 
متعددی از جمله کاهش هزینه های برق، کاهش 

آلایندگی های زیست محیطی و افزایش پایداری 
شبکه برق را به همراه دارد. مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق ایلام با اشــاره به ظرفیت های مناسب 
استان ایلام در زمینه تولید انرژی خورشیدی، گفت: 
“این استان با توجه به موقعیت جغرافیایی و تابش 
آفتاب مناسب، از پتانسیل بالایی برای استفاده از 

انرژی خورشیدی برخوردار است.
ناصری در ادامه از ادارات و دســتگاه های دولتی 
خواست تا نســبت به اجرای این مصوبه اهتمام 
جدی داشته باشند و با نصب پنل های خورشیدی 
در ادارات، زمینه استفاده از این منبع پاک و پایدار 

انرژی را فراهم کنند.
وی همچنین از آمادگی این شــرکت برای ارائه 
مشاوره و خدمات فنی به ادارات در زمینه نصب و 

راه اندازی سامانه های خورشیدی خبر داد.

مزایای استفاده از انرژی خورشیدی در ادارات؛
1_کاهش هزینه های برق: اســتفاده از پنل های 
خورشــیدی می توانــد به طــور قابــل توجهی 

هزینه های برق ادارات را کاهش دهد.
2_کاهش آلایندگی های زیست محیطی: استفاده 
از انرژی خورشیدی به عنوان یک منبع انرژی پاک، 
می تواند به کاهش آلایندگی های زیست محیطی و 

حفظ سلامت محیط زیست کمک کند.
3_افزایــش پایداری شــبکه برق: اســتفاده از 
ســامانه های خورشــیدی در ادارات می تواند به 
پایداری شــبکه برق و جلوگیری از خاموشی ها 

کمک کند.
4_ایجاد اشــتغال: توســعه اســتفاده از انرژی 
خورشــیدی می توانــد به ایجــاد اشــتغال در 
زمینه های مختلف از جمله نصــب و راه اندازی، 

تعمیر و نگهداری ســامانه های خورشیدی منجر 
شــود. با توجه به مزایای متعدد استفاده از انرژی 
خورشیدی، انتظار می رود که ادارات استان ایلام 
با جدیت نسبت به اجرای این مصوبه اقدام کنند و 
زمینه استفاده از این منبع پاک و پایدار انرژی را در 

استان فراهم کنند.

اراک- خبرنگار کسب و کار- سید محسن موسوی
عملیــات اجرایــی خط انتقــال آب روســتای 
جوبــاده شهرســتان خمیــن بــا هــدف رفع 
باکیفیــت  تأمیــن و توزیــع آب   مشــکل 

و پایدار اغاز شد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت آب و فاضلاب 
استان مرکزی حشمت اله عباســی مدیر عامل 
شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی با اعلام این 

خبر افزود: در راســتای تامین اب شــرب پایدار 
اجرای خط انتقال آب روستای جوباده به طول 8 

کیلومتر آغاز شد.
مدیــر عامــل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
مرکزی با اشــاره به اجرای 5 کیلومتر خط انتقال 
تصریح کرد : 5 هزار متر با لولــه پلی اتیلن 160 
 و 3 هــزار متر با لولــه پلی اتیلن 90 در دســت

 اجرا می باشد.

وی در ادامــه افــزود: بــا اجــرای ایــن پروژه 
مشــترکین روســتای جوبــاده از آب شــرب 
پایدار و باکیفیــت بهره مند خواهند شــد. وی 
ســاخت یک باب مخزن ذخیــره آب با ظرفیت 
100 متر مکعــب و یک باب ایســتگاه پمپاز آب 
را از دیگر اقدامات این شــرکت در راستای تامین 
 آب شرب ســالم بهداشــتی در این روستا عنوان

 نمود.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق ایلام: 

ادارات ایلام موظف به تامین ۲۰ درصد از انرژی خود از طریق انرژی خورشیدی شدند

مشکل کمبود آب شرب روستای جوباده مرتفع می شود

استان ها
News kasbokar@gmail.com

معاون امور زیربنایی و ترافیک شــهرداری قدس 
با بیان اینکه توســعه زیرســاخت های شهری با 
هدف افزایش ســرانه های عمومــی از مهم ترین 
اهداف مدیریت شــهری می باشــد، گفت: بدون 
شک ســال 1402 سال شــکوفایی حوزه عمرانی 
شــهرداری قدس بود، چراکه در این سال بیش از 
 35 پروژه شــاخص عمرانی در حوزه های مختلف

 اجرایی شد.
شهر قدس-زهرا قره باغی-کسب وکار: حمیدرضا 
بذرافشان گفت: اقدامات عمرانی شهرداری قدس 
بر 2 محور توسعه زیرســاخت های شهری با هدف 
افزایش سرانه های عمومی و ساماندهی مشکلات و 

نواقص موجود در سطح شهر استوار است و با توجه 
به اعتبارات عمرانی مناســب پیش بینی شده در 
بودجه، سال گذشته شاهد اجرای پروژه های متعدد 
عمرانی در حوزه های مختلف ورزشــی، فرهنگی، 
خدماتی، آســفالت معابر و... بودیم که در اصطلاح 
شــهرقدس را به یک کارگاه بزرگ عمرانی تبدیل 

نموده است. 
وی افزود: یکــی از دغدغه های اصلــی مجموعه 
مدیریت شهری در جهت رضایتمندی شهروندان 
بحث ســاماندهی معابر با انجــام اقداماتی نظیر 
اجرای لکه گیری و روکش آســفالت، جدولگذاری 
و پیاده  روســازی و همچنین اصلاح شبکه هدایت 

آب های ســطحی در ســطح شهر اســت که در 
ســال گذشــته با تاکیدات اعضای محترم شورای 
اســلامی و شــهردار محترم در اولویت اجرا قرار 
گرفت و بــا بودجه قابــل توجهی که بــه این امر 
 اختصاص داده شــد، 300 هزار مترمربع از معابر

 آسفالت گردید. 
معاون امور زیربنایی و ترافیک شــهرداری قدس 
با بیان اینکه اجــرای پروژه های متعــدد عمرانی 
تجلی عزم شــهرداری در جهت توســعه و ارتقای 
زیرساخت های شهری به عنوان اولویت راهبردی 
مدیریت شهری است، تصریح کرد: اتمام و تکمیل 
پروژه های عمرانــی نیمه تمام و عملیاتی شــدن 

پروژه های جدیــد از اولویت هایــی اصلی در نظر 
گرفته شــده در لایحه بودجه سال گذشته بود که 

خوشبختانه محقق گردید.
بذرافشــان خاطرنشــان کرد: در اقدامات عمرانی 
صــورت گرفتــه احــداث پروژه های متعــدد در 
حوزه های ورزشی، فضای سبز، فرهنگی، خدماتی 
و رفاهی بــه منظور بهبود و ارتقای شــاخص های 
کیفیت زندگی در شــهرقدس اجرایی شده است 
تا با افزایش ســرانه های عمومــی گام مؤثری در 
جهت دستیابی به توســعه پایدار شهری، افزایش 
 رفاه و جلــب رضایتمنــدی شــهروندان گرامی 

برداشته شود.

سید محسن موســوی: به گزارش اداره ارتباطات 
و امور بین الملل شــهرداری اراک، ناصر عسگری 
با اشــاره به موضوع تامین پارکینــگ عمومی در 
منطقه گردشگری نورالشهدا)گردو(، اظهار داشت: 
در راستای توسعه منطقه گردشگری نورالشهدا و 
جهت سهولت در تردد شهروندان و ایجاد نظم در 
این منطقه، پس از پیگیری های لازم ، 250 طول 
دیوار زمین خالی جنب بیمارستان امام خمینی )ره( 
که در تصرف بیمارستان بود، جهت ایجاد پارکینگ 
تخریب شــده و نخاله های آن در حال جمع آوری 

است تا در ادامه شرایط برای پارک خودروها مهیا 
گردد.

وی افزود: آماده سازی زمین چمن مصنوعی فوتبال 
واقع در شــهرک گردو جهت اســتفاده ساکنین 
این محله با همکاری  ســازمان فرهنگی و ورزشی 

شهرداری در حال انجام است.
سرپرست منطقه دو شهرداری اراک، در خصوص 
رســیدگی به درخواســت های مردمی نیز بیان 
کرد:لکه گیری سنگ فرش پیاده راه خیابان شهید 
شــیرودی مقابل داروخانه بوعلی وخیابان شهید 

رجایی کوچه نشــاط انجام، همچنین لکه گیری 
جداول بلوار قدوسی و رفع خطر و همسطح سازی 
دریچه های فاضلاب خیابان امــام خمینی )ره(، 

صورت گرفته است.
وی، خاطرنشــان کــرد: روکش آســفالت پیاده 
روخیابان ستارخان مقابل ســاختمان پلاک ۷۷ 
، لکه گیری آســفالت کوچه های شــهرک گردو 
خیابان فردوســی وکوچــه های آن، پاکســازی 
 محوطه مقابل هتل پیام شــهرک بهشتی فازیک 

نیز انجام شد.

معاون امور زیربنایی و ترافیک شهرداری قدس خبر داد

اجرای بیش از ۳۵ پروژه شاخص عمرانی در سال 1۴0۲ 

سرپرست منطقه دو شهرداری اراک خبر داد:

پارکینگ منطقه گردشگری نورالشهدا در دست احداث است
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانند گان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســرد بير راه اند ازي كرد ه است. از اين رو 
شــما خوانند ه محترم مي توانيد  از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صد اي خود  را به گوش مســئولان 

برسانيد . 

نامهبهسردبير

د كوراسيون مشتری پسند 
فروشگاه، تنها مكاني براي ارائه محصول نيست، بلكه مكاني براي آسايش و راحتي 
مشتريان نيز هست. بنابراين طراحي د اخلي فروشگاه مواد  غذايي بايد  به گونه اي 
باشد  كه د سترسي آسان به مواد  غذايي امكان پذير باشد . با استفاد ه از نور مناسب،  

رنگ ها و تصاوير آگاهي بخش مي توانيد  ياور مشتري د ر امر خريد  باشيد . 
نور:  روشنايي فضاي فروشــگاه را زيبا مي كند  و از نظر روانشناسي نيز نوعي 
اطمينان د ر خريد  مواد  غذايي براي خريد ار ايجاد  مي كند . استفاد ه از لامپ هايي 
با رنگ هاي گرم مثل قرمز و سبز و زرد  انرژي خريد  ايجاد  مي كند  و مشتري را 
به خريد  تشويق مي كند . نورپرد ازي يكي از مهمترين عوامل د ر جذب مشتري 
است. جاسازي خوب اشيا و نورپرد ازي مناسب با تابش غيرمستقيم كه مانع د يد ن 

قيمت ها و مارك ها نشود ، از فاكتورهاي مهم جذب مشتري است.
  پوسترها:  راه د يگري كه براي فروش هر چه بيشتر مي توانيد  د ر پيش بگيريد ، 
استفاد ه از تصاوير و پوسترهايي از محصولات فروشگاه است. تصويرهاي رنگي 
همراه با اطلاعاتي د ر مورد  محصول، خواص و تاثير آن د ر تند رســتي، موجب 
جلب نظر مشتري مي شود . زيرا هر كسي د وســت د ارد  با اطلاعات كامل اقد ام 

به خريد  كند .

مد ير و كارمند ان
مد ير و 10 نفر از كاركنانش از طناب بالگرد ي كه د ر صد د  نجات آنها بود ، آويزان 
بود ند . طناب آنقد ر محكم نبود  كه بتواند  وزن هر يازد ه نفر را تحمل كند . كمك 
خلبان با بلند گوي د ستي از آنها خواست كه يك نفرشان د اوطلب شود  و طناب را 
رها كند . البته، د اوطلب شد ن همانا و سقوط به ته د ره همان و به ظاهر كسي حاضر 
نبود  د اوطلب شود . د راين هنگام، مد يرگفت كه حاضر است طناب را رها كند  ولي 
د لش مي خواهد  براي آخرين بار براي كاركنان سخنراني كند  . او گفت:  چون 
كاركنان حاضرند  براي سازمان د ست به هر كاري بزنند  و د رمورد  هزينه هاي افراد  
خانواد ه هيچ گله و شكايتي ند ارند  و بد ون هيچ گونه چشمد اشتي پس از خاتمه 
ساعت كار د ر اد اره مي مانند  من براي نجات جان آنان طناب را رها خواهم كرد ! به 
محض تمام شد ن سخنان مشوقانه و تحسين برانگيز مد ير، كاركنان كه به وجد  

آمد ه بود ند  شروع كرد ند  به د ست زد ن و ابراز سپاسگزاري از مد ير!!

از تجارت الكترونيك نترسيد ؛ راهش را ياد   بگيريد 
وقتی متقاضی »د اد ه پيام« توليد  و ارســال 
می كنــد ، طرف هــای مبــاد لات تجاری 
مي خواهند  مطمئن باشند ، او همان شخصي 
اســت كه د اد ه پيام آن را معرفي مي كند . د ر 
يك مباد له الكترونيكي، د و طرف ممكن است 
هرگز يكد يگر را ند يد ه باشــند  يا د ر صورت 
مشــاهد ه فيزيكي، نمي د انند  واقعا هويت 
طرف مقابل با واقع تطابق د ارد .  اين مشكلي است كه هنوز امكان حل آن از طريق 
افزايش امنيت مباد لات وجود  ند ارد . با معلوم نبود ن هويت واقعي طرف معامله 
ممكن است خطراتي همچون خرابي يا تغيير د ر د اد ه پيام، د سترسي غيرمجاز به 
اطلاعات، تد اخل عمليات د ر د اد ه پيام مربوط به يك سايت، معرفي ناد رست به 
د ليل عد م ارائه مد ارك تأييد  شد ه و استفاد ه ناد رست از د اد ه پيام از سوی طرف 
مقابل منافع د و طرف را تهد يد  كند .  د ر حال حاضر، تنها راه حل براي اين مشكل 
مراجع صد ور گواهي الكترونيكي اســت. اين مراجع مثل د فترخانه هاي اسناد  
رسمي د ر خصوص اسناد  كاغذي هستند .  مرجع صد ور گواهي براي هر كاربر يك 
گواهي صاد ر مي كند . اين مرجع از آنجا كه مورد  اعتماد  هر يك از طرفين قرار د ارد  
و د اراي منشاء د ولتي يا وابسته به د ولت يا پايگاه قانوني و عمومي است، به خوبي 

مي تواند  تأييد كنند ه هويت كاربران د ر معاملات الكترونيكي باشد . 
ماد ه 31 قانون تجارت الكترونيكي نيز به همين راه حل اشاره د ارد : د ر اين ماد ه 
د فاتري براي ارائه خد مات صد ور گواهي الكترونيكي پيش بيني شد ه اند . اين د فاتر، 
د ر سطح كشور قابل تأسيس هستند .  وظيفه اين د فاتر، توليد ، صد ور، ذخيره، 
ارسال، تأييد ، ابطال و به روز نگهد اري گواهي هاي اصالت الكترونيكي است. گواهي 
اصالت الكترونيك د ر واقع همان امضاي الكترونيكي معتبري است كه براي طرف 
مقابل ايجاد  مي شود ، تا معلوم شود  شخص مورد نظر همان شخصي است كه 
اد عا مي شود  د اد ه پيام را ارسال كرد ه است.  نكته حائز اهميت د ر خصوص د فاتر 
مورد نظر قانونگذار، د ولتي يا غيرد ولتي بود ن آن است. اگرچه د ر ماد ه 32 همان 
قانون، تهيه آيين نامه و ضوابط راجع به شرح وظايف اين د فاتر به سازمان مد يريت 
و برنامه ريزي كشور و وزارتخانه هاي بازرگاني، ارتباطات و فناوري اطلاعات، امور 
اقتصاد  و د ارايي و د اد گستري واگذار شد ه است و اين ماد ه مقرر مي كند  آيين نامه 
تنظيمي بايد  به تصويب هيات وزيران برسد . اما از اين ماد ه برنمي آيد  كه اين د فاتر 
د اراي شخصيت حقوقي عمومي يا د ولتي هستند .  د ر آيين نامه ماد ه 32 قانون 
تجارت الكترونيكي مصوب 1382 د ولتي بود ن اين نهاد  به خوبي آشكار مي شود . 
ماد ه 2 آيين نامه شوراي سياست گذاري، و نيز بند  ب از تبصره 2 ماد ه 4 آن آيين 
نامه كه اجازه صد ور مجوز را از سوی مراكز ريشه براي مراكز مياني می د هد ، نشان 
از د ولتي بود ن د فاتر صد ور گواهي الكترونيكي د ارد . البته مراكز مياني ممكن 
است حسب حكم مقرر د ر ماد ه 7 آيين نامه مذكور به صورت غيرد ولتي تأسيس 
شوند  اما همانطور كه گفته شد  سياست گذاري ها و حتي رويه هايي كه اين د فاتر 
بايد  د ر پيش بگيرند  توسط مرجع د ولتي و البته بين قوه اي تد وين مي شود  و از 
طريق مراكز ريشه به آنها ابلاغ می شود .  د فاتر ثبت نام گواهي الكترونيك با كسب 
مجوز از حد اقل يكي از مراكز مياني نسبت به ثبت و انتقال د رخواست متقاضيان 
د رخصوص صد ور و لغو گواهي ها و ساير امور مربوطه مطابق ضوابط و د ستورالعمل 
صاد ره توسط مراكز مياني كه متعهد  همكاري با آنها را امضاء كرد ه است، اقد ام 
مي كنند . اين شماي كلي نشانگر ماهيت د ولتي د فاتر صد ور گواهي الكترونيك 
است. با توجه به وجود  چنين ظرفيتي د ر قانون تجارت الكترونيك، هر شخصی 
مي تواند  به يكي از اين د فاتر مراجعه و با ارائه مد ارك هويتي و ساير مد ارك لازم 
جهت معرفي خود  به عنوان يك شخص احتمالا تاجر با اخذ كد  مخصوص و ساير 
تشريفات مربوطه امضاي الكترونيكي گواهي شد ه توسط د فاتر صد ور گواهي 

اصالت امضا را د ريافت كند .

توصيه

داستانک

اورژانسکسبوکار

استفاد ه از اينترنت از ضروريات زند گي د ر د نياي 
امروز شد ه است. بسياري از كارهاي اد اري و ثبت 
اطلاعات، د ر د نياي اينترنت صــورت مي گيرد . 
بسياري از افراد  به صورت شبانه روزي با اينترنت 
ســر و كار د ارند . اين ويژگي علاوه بــر اينكه به 
نفع خود  اســتفاد ه كنند گان اســت و سهولت و 
سرعت بيشتري به زند گي آنها مي بخشد ، مي تواند  
يك راه د رآمد  براي افراد  د يگر نيز باشــد . تقريبا 
هيچ شركت و فروشگاهي نيســت كه بي نياز از 
مراجعه به اينترنت باشــد . به همين د ليل يكي 
از راه هاي كســب د رآمد  مد رن، كســب و كار و 
 ايجاد  د رآمد  از طريــق اينترنت آن هم د ر محيط 

خانه است. 

تبليغات آنلاين
يكي از راه هاي د رآمد زايــي از اينترنت، تبليغات 
است. هر كمپاني و هر توليد كنند ه اي براي اينكه 
بتواند  محصولات خود  را بفروشــد ، به تبليغ نياز 
د ارد . تبليغات كالاهاي مورد  نياز مرد م، سراســر 

صفحات اينترنت را پر كرد ه است. تنها كافي است 
كه به وبلاگ ها و وب سايت ها سري بزنيد ، تبليغات 
چشمك زن كالاها و محصولات مختلف د ر قسمت 
بالايي و كناري هر ســايت اولين چيزي است كه 

به چشم مي آيد . 
تبليغات تنها منحصر به كالاها نيســت. بسياري 
از موسسات و مراكز آموزشــي، موسسات مالي، 
مجلات و روزنامه ها و بانك هــا پول زياد ي براي 
تبليغ موسســه  خــود  مي پرد ازند  تنهــا كافي 
اســت كه با شناســاند ن وب ســايت خــود  د ر 
 كانال هــاي اينترنتــي، با اين موسســات رابطه

 برقرار كنيد . 
سايت هاي رســمي و شناخته شــد ه، بيشترين 
شانس موفقيت را د ارند . زيرا از بازد يد  هاي روزانه 
بالايي برخورد ارند  و همين موضوع موجب د يد ه  
شد ن آنچه تبليغ مي كنند ، مي شود . هر چه تعد اد  
كاربراني كه به وب سايت شما سر مي زنند  بيشتر 
باشد ، امكان د رآمد زايي و سود آفريني شما بيشتر 

مي شود . 

  فروش آنلاين
مي توانيد  با ايجــاد  وب ســايتی و معرفي آن به 
واحد ها و موسســات مختلف، حق پخش تبليغ 
محصولات آنهــا را د ر صفحه وب خــود  بگيريد . 
راهكارهايي براي جلب مشتري وجود  د ارد  كه با 
استفاد ه از آنها مي توانيد  بر تعد اد  مشتريان و د ر 

نتيجه سود  خود  بيفزاييد . 
اســتفاد ه از مطالــب جالــب و خواند نــي و 
انعكاس مســائل روز، يكي از راه هايي اســت كه 
بازد يد كنند گان را به صفحه شما هد ايت مي كند . با 
هر بار مراجعه يك بازد يد كنند ه، اين امكان وجود  
د ارد  كه براي خريد  محصولات تبليغي شما اقد ام 
كند . با ارائه راهكارهايي مانند ،  فرستاد ن محصول 
به خانه مشتري و رايگان بود ن حمل و نقل و عد م 
د ريافت هزينه پيك، مي توانيــد  از تكنيك هاي 
روز فــروش د ر د نيا اســتفاد ه كنيــد . همچنين 
به مشــتريان خــود  بياموزيد  كــه صرفه جويي 
 د ر وقت و هزينه هــاي اضافــي از مزاياي خريد

  اينترنتي است. 

   تخفيف و حراج
فروشند گان اينترنتي از آنجايي كه براي فروش 
آنلاين، هزينه ماليات و اجاره مغازه نمي پرد ازند ، 
به راحتي مي توانند  د رصد  قابل توجهي براي هر 
كالا به مشتريان تخفيف بد هند . حراج اينترنتي 
نيز از راهكارهاي مناســب براي جلب مشــتري 
است. تخفيف ها و حراج هاي اينترنتي، مشتريان 
شما را افزايش مي د هد  و حتي آنها را به مشتري 

ثابت شما تبد يل مي كند . 

   بازاريابي آنلاين
يكي از انواع بازاريابي ، بازاريابي زنجيره اي است كه 
يكي از روش هاي قد رتمند  بازاريابي الكترونيكي 
است. اين روش بازاريابي با ايجاد  لينك هاي متعد د  
از صد ها وب سايت به وب سايت شما د ر حقيقت 
به شــما اين امكان را مي د هد  كه مرد م را از نقاط 
مختلف د نياي مجازي بر اســاس نيازهاي شان 
و خد ماتي كه شــما روي وب ســايت خود  ارائه 

مي كنيد ، به وب سايت شما راهنمايي كند .

 د ر خانه بنشينيد  و از حضور مرد م د ر اينترنت کسب د رآمد  کنيد 

راهنمای مسير آرزوها باشيد 
ايده

 يك شركت با د و نام! 
تكليف چيست؟

اگرچه به ند رت اتفاق می افتد  اما اين امكان وجود  
د ارد  كه نام يك شــركت د ر اد اره ثبت شركت ها 
با نام شركت ثبت شد ه د يگري مشابه و يا حتی 
يكسان باشد . با فرض يكسان بود ن اسامی، حق 
اعتراض براي شركت قد يمي تر انكارناپذير است  
اما مورد  مشابهت د و اسم نياز به بررسي د قيقی 
د ارد . هر شــباهتي نمي تواند  براي شركت ثبت 
شد ه قد يمي تر مجوز اعتراض و احقاق حق باشد . 
شباهت بايد  تا جايي باشد  كه باعث اشتباه بيشتر 
افراد  د ر تشــخيص و تميز بين د و شركت شود . 
به عنوان مثال خلف وعد ه يك شــركت موجب 
مسئوليت مد ني يا كيفري شركت د يگر شود . اما 
پرسش مهم اين است، كد ام مرجع و بر طبق كد ام 
قانون مي تواند  به اين امر رسيد گي كند ؛ د ر پاسخ 
بايد  گفت، با توجه به سكوت قانونگذار د ر خصوص 
چگونگي مطالبه حق د ر خصــوص امر مذكور، 
با توجه به قانون اساســي و قانون آيين د اد رسي 
د اد گاه هاي عمومي و انقلاب د ر امور مد ني مي توان 
حق اقامه د عوا د ر د اد گاه عمومي د ر اعتراض به 
انتخاب نام مشابه توسط شركت جد يد  التأسيس 
و حتي د رخواست ابطال آن را براي ذينفع يا همان 

شركت قبلا تأسيس شد ه قائل بود .

نگران كپی علامت تجاری
 خود  نباشيد  

يكي از د غد غه هــاي مهم تجار بــراي ورود  به 
بازارهاي جهاني، امكان تقلب د ر علائم كالاها و 
خد مات مربوط به آنهاست؛ با توجه به الحاق ايران 
به كنوانســيون ها و موافقتنامه هاي بين المللي 
راجع به ثبت علائم تجــاري، بازرگانان ايراني به 
راحتي مي توانند  با مراجعه به اد اره مالكيت صنعتي 
نســبت به ثبت بين المللي علائم تجاری شان 
مباد رت كنند .  با ثبــت علامت تجاري، و پس از 
طي مراحل اد اري و تشريفات قانوني، هر صاحب 
علامتي د ر تمامي كشورهايي كه عضو كنوانسيون 
و موافقتنامه هاي مربوط به ثبت بين المللي علائم 
هستند ، مي تواند    عليه هر شخصي كه نسبت به 
تقلب  يا كپي برد اري از علامــت تجاری او اقد ام 

كرد ه، اقامه د عوا و احقاق حق كند .

حقوقکسبوکار خلاقيت

تعد اد  زياد ی از شــركت ها و توليد  كنند گان د ر زمان 
آغاز فعاليت با يك چشم اند از و آيند ه ای روشن آغاز 
به فعاليت می كنند  و عمد تا با يك فكر نو و يك ايد ه 
خلاقانه د ر محصول، فرايند  و يا فروش وارد  بازار رقابت 
می شوند  و تعد اد ی به علت خلاقيت فوق العاد ه اوليه 
د ر مد ت زمان كوتاهی به موفقيت های بزرگ د ست 
می يابند ؛ اما پس از مد تی توســط يك رقيب جد يد  
و يا به د لايل متعد د  د يگر كم رنگ تر می شــوند  و د ر 
بازار رقابت جايگاه خود  را از د ســت می د هند . نكته 
قابل توجه د ر عد م موفقيت اكثر بنگاه های اقتصاد ی، 
ناتوانی های مالی د ر حل مســائل جاری و يا د ست 
نيافتن به اهد اف از پيش تعيين شد ه براي سود آوری 
مورد  نظر اســت. د ر علم مد يريت يكی از خطاهای 

بنياد ين هنگام قضاوت، خطای اسناد ی و يا خطای 
خود خد متی اســت كه مد يران بيشــتر بنگاه های 
اقتصاد ی كــه با عد م موفقيت مواجه می شــوند ، به 
اين نوع خطای رايج پناه می برند  و عوامل خارجی را 
عامل شكست خود  د انسته و تاثيرات عوامل د اخلی را 
كم رنگ می د انند . البته اين نكته كه عوامل خارجی د ر 
توفيق و يا عد م توفيق بنگاه های اقتصاد ی د ارای نقش 
موثری هستند ، قابل انكار نيست، اما بی شك نقش 
اساسی د ر موفقيت سازمانی را عوامل د اخل سازمانی 
بازی می كنند . سوالی كه مطرح می شود  اين است كه 
د ر اين محيط پويا كه هر روز با تغييرات عمد ه ای روبه رو 
است، چگونه می توان ايستاد گی كرد  و عوامل د اخلی 
را متناسب با آن مد يريت كرد . بايد  سرعت تغييرات و 

شناسايی آيند ه و برنامه ريزی برای آن را د ر برنامه های 
استراتژيك كوتاه مد ت بررسی كرد  و با يافتن راهكار 
برای حل بحران های پيش رو و يا تبد يل آنها به فرصت 
اند يشه كرد . راهكار حل اين مسأله بی شك د ر نوآوری 
و خلاقيت سازمانی نهفته است. البته نه نوآوری د ر 
محصول، فرايند  و فروش بلكه نوآوری د راستراتژی و 
تفكر سازمانی.  منظور از استراتژی نوآورانه استراتژی 
كسب و كار، يك بنگاه با هد ف ايجاد  ارزش جد يد  برای 
مشتری و بنگاه است. با اين استراتژی، بنگاه اقتصاد ی 
با تغييرات پد يد  آمد ه د ر بازار هماهنگ می شود  و آنها 
را به عنوان فرصت های بالقوه كسب و كار می بيند  و با 
تحليل آيند ه بستر مناسبی برای استفاد ه بهينه از اين 

فرصت ها را مهيا می كند .

آنهاییموفقندکهبتواننددرآغازکارخلقکنند

آرمان هــا و آرزوهای كــود كان همگام بــا قرار گرفتن د ر مســير 
آرزوهای شان، به معنای قرار گرفتن د ر مسير ايد ه ها و موفقيت های 
آيند ه اســت. اجازه د هيد  كود كان  اين تجربه ها را كســب كنند  و با 

راهنمايی های شما پيش بروند . 
د رباره آرزوها و اهد افي كه برايشــان هيچ تلاشــی نكرد يد  و به آنها 
نرســيد ه ايد ، با كود كان تان صحبــت نكنيد  و د ربــاره موفقيت ها و 

آرزوهايی كه بــرای آن ها تــلاش كرد ه ايد ، بگوييد . شكســت ها و 
موفقيت ها را با فرزند  خود  مرور كنيد  و اجازه د هيد  اين خاطرات تلخ و 
شيرين را برای شما بازگو كنند . كود كان د قيقا از رفتار پد ران و ماد ران 
الگوبرد اری می كنند . اعتماد به نفس را به فرزند تان منتقل  كنيد . حتی 
اگر قاد ر به انجام كاری نيســتيد ، مثبت صحبت كنيد  و خلاقانه به 

د نبال راه حل ها باشيد .


